
در حالیکه پیــش از این مدیرعامل ســازمان تامین 
اجتماعی از رایزنی های این سازمان برای تأمین منابع 
لازم و تمهیدات قانونی جهت اجرای متناسب سازی 
خبر داده بود، رئیس کانون کارگران بازنشسته تامین 
اجتماعی تهران براساس آخرین گزارشات، از برنامه 
تامین اجتماعی برای صدور احکام متناسب ســازی 
بازنشســتگان تا پایان آبان ماه خبــر می دهد. علی 
دهقان کیا در گفت وگو با ایســنا، در ایــن باره اظهار 
کرد: مطابق بند ۲ جزء ر ماده ۲۸ قانون برنامه هفتم 
و در راســتای اجرای ماده ۹۶ قانون تأمین اجتماعی 
مصوب ســال ۱۳۵۴، با اصلاحات و الحاقات بعدی، 
سازمان تأمین اجتماعی مکلف اســت در طول سه  

سال اول برنامه نســبت به متناسب  سازی مستمری 
بازنشستگان غیرحداقل بگیر اقدام کند، به  نحوی که 
در پایان سال سوم برنامه، نسبت مستمری بازنشسته 
به حداقل دستمزد همان ســال، با ۹۰ درصد نسبت 
اولین مستمری بازنشستگی به حداقل دستمزد سال 
برقراری مستمری، متناسب شود که این متناسب
 سازی در سال اول به میزان ۴۰  درصد و در سال های 
دوم و سوم هر کدام ۳۰ درصد مابه  التفاوت تا ۹۰ درصد 
یاد شده، خواهد بود. وی با اشاره به اینکه در حال حاضر 
سازمان تامین اجتماعی به دنبال تأمین منابع لازم و 
تمهیدات قانونی جهت اجرای متناسب سازی است، 
گفت: قرار است در آبان ماه احکام حقوق بازنشستگان 

براساس متناسب سازی صادر شود و براساس اظهارات 
مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعــی، در صورت 
تامین منابع، حقوق آبان ماه بازنشســتگان با اعمال 
متناسب سازی و صدور احکام جدید پرداخت می شود.

دهقان کیا  افزود: بــه نظر هم احــکام و هم حقوق 
بازنشستگان صادر خواهد شد و قرار است حقوق آبان 
ماه با اعمال متناسب سازی پرداخت شود. همچنین 
با پیگیری های کانون عالی و وزیــر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی قرار شد 
در راستای اجرای متناسب سازی، ۱۰ درصد حداقل 
حقوق به »حداقل بگیران« تعلق بگیرد که از همین رو، 

احکام آنها نیز تا پایان آبان ماه صادر می شود.

صدوراحکاممتناسبسازیبازنشستگانتامیناجتماعیتاپایانآبانماه
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سرمقاله
ثبات اقتصادی 

با اجرای اقتصاد اسلامی

وقتی اقتصاد رشد می کند، 
در حقیقت یــک تغییراتی 
در متغیرهای اقتصادی رخ 
می دهد. شــاخص  ترین و 
ساده  ترین این اســت که ارزش افزوده در اقتصاد 
ایجاد می شود و تولید از یک سطحی به سطحی 
بالاتری افزایش پیدا می کند. رشد تولید ناخالص 
ملی و یا رشد تولید ناخالص داخلی یک شاخص از 
رشد ارزش کل کالا و خدمات در دوره زمانی یک 
ساله در کشور ایجاد شده است. این رشد می تواند به 
همراه خودش، افزایش درآمد را داشته باشد. رشد 
اقتصادی متکی به سرمایه گذاری مثبت خالص 

می باشد؛ براین...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3
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پیگیریوضعیتآنتندهی
تلفنهمراهدردولتچهاردهم

وزیر اقتصاد: اقتصاد کشور باید پیش بینی پذیر شود

ثبات اقتصادی با دیپلماسی فعال تجاری
صفحه3

صفحه4

توسعه صنعت فضایی
ماهواره های »کوثر« و »هدهد« با موفقیت پرتاب شد

به گفته وزیر ارتباطات توسعه شبکه فیبرنوری اقدام 
دیگری برای پیگیری وضعیت آنتن دهی موبایل بوده 
و امیدوارند که با توســعه شبکه ثابت فیبر، بتوانند 
بخشی از بار شبکه موبایل را تخلیه کنند که این نیز 
به بهبود کیفیت منجر خواهد شــد. امروزه کاربرد 
تلفن همراه تنها به تماس گرفتن محدود نمی شود 
و برای جست وجو در اینترنت که مهم ترین کاربرد 
آن محسوب می شــود، به آنتن قوی نیاز است. اما 
گاهی اوقات کاربران از ضعیف بودن آنتن دهی در 
برخی مناطق شــهری و روستایی گلایه می کنند. 
به گفته کارشناســان ممکن اســت آنتن دهی در 
مکان های روستایی کافی نباشد که در این صورت، 
متاسفانه غیر از خارج شدن از آن قسمت و رفتن به 
مکانی که آنتن بالایــی دارد، نمی توان کار دیگری 
انجام داد. نکته قابل توجه این است که کیفیت آنتن 
دهی تلفن همراه به این بستگی دارد که بین آنتن 
تلفن و تلفن همراه مانعی نباشد؛ در واقع هر چقدر 
موانع بیشتری در میان باشد، آنتن دهی کاهش می 
یابد. در یک مکان شهری با تعداد زیادی ساختمان، 
 این موانع آنتن را ضعیف کــرده و در مواقع بدتر آن

 را کاملا از بین می برد. اما بخشی از موضوع به فرهنگ 
سازی در این زمینه باز می گردد چون برخی از مردم 
تصورشان این است که آنتن های BTS مضر هستند، 
در حالی که بارها بررسی و اعلام شده است که میزان 
تشعشات BTS ها در کشــور ما به مراتب از میزان 
استانداردی که در دنیاست، پایین تر است؛ بنابراین 
هیچ ضرری برای ســلامتی ندارد و در این صورت 
بسیاری از مشــکلات آنتن دهی برطرف می شود. 
حال با وجود تأکید مسئولان در دولت های گذشته و 
اطلاع رسانی های لازم به نظر می رسد این موضوع در 
دولت چهاردهم هم مورد توجه قرار گرفته و سیدستار 
هاشــمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اخیرا 
درباره آن توضیحاتی ارائه کرده اســت. وی درباره 

مشکلات آنتن دهی تلفن همراه...

آگهي فراخوان مناقصه عمومي یك مرحله اي به شماره 2000/ك/1403
نوبت اول

پروانه کار لایروبي و اصلاحات سیستم کولینگ و فومینگ چهار دستگاه مخزن انبار نفت کرج )مخازن شماره ۱۳7۳۱(
دستگاه مناقصه گزار:شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه البرز به نشاني:  کرج –جاده ملارد –جنب پل بصیرت –انبار نفت شهید دولتي کرج در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت برگزار نماید.

شرح  عنوان 

پروانه کار لایروبي و اصلاحات سیستم کولینگ و فومینگ چهار دستگاه مخزن اانبار نفت کرج )مخازن شماره ۱۳7۳۱( ۱موضوع مناقصه 

۳۶۵روز ۲مدت انجام کار 

۱۶۴/۵۶۰/۲۵۸/۰۳۲ریال  براساس )فهرست بهاء نفت سال ۱۴۰۳( و )فهرست بهاء سازمان برنامه و بودجه سال ۱۴۰۳( و)فهرست بهاء  نرخ عوامل نفت و فهرست بها سال ۱۴۰۳( و قیمت روز بازار ۳برآورد پایه 

واریز سپرده نقدي به مبلغ۱۶/۴۵۶/۰۰۰/۰۰۰ریال   )شانزده میلیارد وچهارصد و پنجاه و شش میلیون ریال( بحساب شماره ۲۱7۲۵۸۸۰۰۲۰۰۵ بانک ملي بدون شناسه واریز یا ضمانتنامه بانکي معتبر )باستثناء ضمانتنامه به عهده بانک پاسارگاد( با شناسه ملي منطقه البرز به شماره ۱۴۰۰7۴7۸۴۴۳ معادل مبلغ فوق و یا سایر تضامین قابل قبول در بند »الف« ماده »۶«  آئین نامه تضمین در معاملات دولتي مصوب ۱۳۹۴/۰۹/۲۲.  ۴مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار و نوع تضمین

از زمان انتشار آگهي تا ساعت ۱۴ روز چهارشنبه  مورخ۱۴۰۳/۰۸/۲۳ ۵مهلت دریافت اسناد از سامانه ستاد

راس ساعت   ۱۰  روز  سه شنبه  مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۲۹  در محل تاسیسات انبار نفت شهید دولتي واقع در کرججاده ملارد ۶تاریخ و محل بازدید و جلسه توجیهي

تا ساعت  ۱۴ روز شنبه  مورخ  ۱۴۰۳/۰۹/۱۰ 7مهلت زماني ارسال پیشنهاد 

در مهلت مقرر  متقاضیان با مراجعه به سایت www.setadiran.ir اسناد را دریافت و پس از بارگزاري کلیه  پاکات تکمیل شده در سامانه تدارکات الکترونیک  دولت )ستاد (،رسید آن را همراه با اصل پاکت”الف”تا قبل از گشایش پاکات بصورت لاك و مهر شده به دبیرخانه کمیسیون مناقصات شرکت ملي پخش فرآورده هاي  نفتي البرز واقع 
در کرج بالاتر از میدان طالقاني  ساختمان ستاد شرکت  ملي پخش فرآورده نفتي البرز تحویل نمایند .

۸محل و نحوه دریافت و تسلیم پیشنهادات :دریافت اسناد مناقصه و تسلیم پاکات الف:)تضمین شرکت 
درفرآیند ارجاع کار (ب:)اسناد و مدارك مناقصه (ج: )پیشنهاد  قیمت(

۱ ارائه گواهي معتبر تایید صلاحیت و رتبه بندي حداقل پایه ۵ ،در رشته۵ نفت و گازو یا رتبه ۵ تجهیزات و  تاسیساتاز سازمان مدیریت و برنامه ریزي کشور.
.HSE ایمني ،بهداشت و محیط زیست (مناقصه گزارو اخذ حداقل امتیاز ۶۰  از ۱۰۰ در ارزیابي(HSE  و رعایت اطلاعیه ها و دستور العمل هاي HSE ۲مدارك و سوابق مورد نیاز الزامات 

۳لیست پرسنل فني و تخصصي شرکت به همراه مدارك مربوطه.
۴  ارزیابي کیفي با معیارها و شرایط زیر، با کسب حداقل ۶۰ امتیاز از ۱۰۰: )به قرارداد هاي ازتاریخ ۱۳۹۲/۱۰/۱۰ به بعد بر اساس نرخ تورم مراجع ذیصلاح  ،نرخ تعدیل تعلق میگیرد و ارائه مدارك   مبني بر دارا بودن ظرفیت مجاز کاري الزامي است (

الف: تجربه در ۱۰ سال گذشتهحداقل 7.۵ و حداکثر ۳۰ امتیاز از ۱۰۰ )توضیح اینکه کارهاي صرفاً برقي و ...کار مشابه محسوب نمي شوند (
ب: حسن سابقه در ۱۰ سال گذشته حداقل 7.۵ و  حداکثر ۳۰ امتیاز از  ۱۰۰)توضیح اینکه حسن سابقه الزاماً براي کارهایي مورد قبول است که به عنوان تجربه کاري )موضوع بند الف( ارائه شده است (

ج:توان مالي در ۱۰ سال گذشته  حداکثر ۴۰ امتیاز از ۱۰۰ 
*در ارزیابي سوابق کاري  و اجرایي ، ارائه قرارداد، گواهي تحویل موقت/قطعي الزامیست.لازم به ذکر است در پروژه هایي که داراي اضافه کاري هستند ارائه مفاصا حساب  بیمه و مجوز  اضافه کاري الزامیست.

۵ارائه تصویر کلیه صفحات اساسنامه شرکت ،آگهي تاسیس شرکت ،آخرین تغییرات در روز نامه رسمي  و کد اقتصادي و شناسه ملي.
۶ارائه گواهي امضاء محضري شخص و یا اشخاصي که طبق آخرین  تغییرات در روز نامه رسمي مجاز به امضاء اسناد تعهد آورشرکت مي باشند الزامي است.

۹شرایط متقاضیان  و الزامات شرکت در مناقصه 

ساعت ۹   روز یکشنبه  مورخ ۱۴۰۳/۰۹/۱۱ ۱۰تاریخ گشایش پاکات ارزیابي

ساعت   ۱۰  روزدوشنبه  مورخ ۱۴۰۳/۰۹/۱۹ در سالن جلسات شرکت به نشاني مناقصه گزار واقع در کرج،خیابان طالقاني شمالي،جنب دادگستري،شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه البرز ۱۱تاریخ و محل گشایش پاکات )الف،ب،ج(

سه ماه بعد ازگشایش پاکات نرخ. ۱۲تاریخ اعتبار پیشنهادات

سه مناقصه گر به شرط احراز امتیاز لازم در ارزیابي کیفي ۱۳حداقل تعدادمناقصه گران جهت گشایش پاکات 

وفق اسناد مناقصه و گزیده شرایط اسناد )ضروریست متقاضي کلیه اسناد مناقصه و صورتجلسه توجیهي قبل از پیشنهاد  نرخ را دریافت ، مطالعه و اطلاعات و مدارك درخواستي  را از طریق سامانه ستاد ارائه نماید. ۱۴سایر شرایط و زمانبندي ها
* قیمت ها مي بایست متناسب با کالاي ساخت داخل ، با لحاظ کیفیت ارائه گردد. )خرید کالاي خارجي  که مشابه تولید داخل دارد  ممنوع مي باشد. (

   **پاکات پیشنهاد نرخ شرکت کنندگاني که امتیاز لازم را اخذ نمایند و  در ارزیابي شکلي مورد تایید واقع گردند گشوده خواهد شد..
   ***دارا بودن ظرفیت آزاد  پیمانکاري براي شرکت در مناقصه و تکمیل فرم مربوطه در اسناد مناقصه

شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه البرز
شناسه آگهی ۱۸۲۰۴۶۲

مزایده عمومی

 اداره کل منابــع طبیعی و آبخیزداری اســتان خراســان جنوبی مزایــده ای با موضوع 
" مزایده فروش چوب همراه با عملیات پرورشی)قطع و برش( تاغزار دست کاشت علی آباد 

چاه آخور شهرستان سربیشه " را برگزار نموده است، علاقه مندان برای شرکت به سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت به نشانی setadiran.ir مراجعه نمایند. 

روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری خراسان جنوبی
شناسه آگهی 1821214



اقتصاد2
ایران

وزیر جهاد کشاورزی:
خودکفایی در گندم ادامه خواهد 

داشت
وزیر جهاد کشــاورزی گفت: با وجود خرید 
گندم کشاورزان بیش از ســقف معین شده 
در قانــون بودجه؛ با دســتور مقــام معظم 
رهبــری، تاکیــد فــراوان رییس جمهور و 
 تشــریک مســاعی قوا، پول گنــدم تامین 

و پرداخت شد.
غلامرضا نوری در آیین تجلیل از برگزیدگان 
طرح جهش تولیــد در دیم زارها، با تشــکر 
از مقــام معظــم رهبــری بــرای تقدیر از 
مجریــان این طرح موفق، گــزارش کوتاهی 
از عملکرد کشــاورزی دولــت چهاردهم در 
 حضــور مســعود پزشــکیان رییس جمهور

 ارایه کرد.
وی با اشــاره به تشــکیل جلســات شورای 
قیمت گذاری و اســتمرار آن بــرای تعیین 
تکلیف بهای خرید تضمینــی گندم و دیگر 
کالاهای اساســی مشــمول طــرح گفت: با 
توجه به تعویق صــورت گرفته در دوره قبل، 
جلســات شــورا به صورت منظم و با لحاظ 
حقوق حقه کشاورزان تشکیل و قیمت گندم 
 برای ســال زراعی جدید به ســرعت تعیین 

تکلیف شد.
نوری پرداخت مطالبه گندم کاران را از دیگر 
اقدامات شاخص دولت وفاق برشمرد و افزود: 
با وجود خرید گندم کشاورزان بیش از سقف 
معین شده در قانون و بودجه؛ با دستور مقام 
معظم رهبری و تاکیــد فراوان رییس جمهور 
و تشــریک مســاعی قوا، پول گندم تامین و 

پرداخت شد.
وزیر جهادکشــاورزی با اشاره به اجرای دوره 
دوم طرح جهــش تولیــد در دیمزارها بنابر 
توصیه مقام معظم رهبری گفت: با ادامه این 
طرح موفق، خودکفایی در گندم ادامه خواهد 

داشت.

صادرات خدمات فنی مهندسی 
عقب گرد جدی داشت

رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: میزان 
صــادرات خدمات فنــی مهندســی در دو 
دهه اخیــر ۴ میلیــارد و ۲۰۰ میلیون دلار 
بود که بنا شــد در افق ۵ ســاله به حدود ۱۸ 
 میلیــارد دلار برســد، اما شــاهد عقب گرد 

جدی بودیم. 
به گــزارش مهر، ســید حمید پــور محمد 
رئیــس ســازمان برنامــه و بودجه کشــور 
با اشــاره بــه اینکــه یکــی از اولویت های 
ســازمان برنامه و بودجه تقویت مشــارکت 
با بخش خصوصی اســت، گفت: از گذشــته 
تا بــه امــروز همــواره بحث ســاختمان، 
 ســاخت و مهندســی موضوع تمدن ایران

 است.
وی افزود: میزان صدور خدمات فنی مهندسی 
در ۲۰ سال گذشته ۴ میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
دلار بود که براســاس پیش بینی ها بنا بود در 
افق ۵ ساله این عدد به حدود ۱۸ میلیارد دلار 
برسد که متأسفانه در این حوزه شاهد عقب 

گرد بودیم.
پور محمــدی تاکیــد کــرد: دو موضوع در 
دســتور کار ســازمان برنامه بودجه و بخش 
خصوصــی قــرار دارد که موضوع نخســت 
مشــارکت بخش عمومی و خصوصی است 
که خوشــبختانه گام های مطلوبــی در این 
راستا برداشته شــد و انتظار می رود، بتوانیم 
ایــن موضــوع را بــه بهترین شــیوه پیش 
ببریــم و فضای مناســبی برای مهندســان 
 صنعــت ســاختمان و پیمانــکاران ایجاد

 کنیم.
وی موضــوع دوم را صــدور خدمــات 
فنــی و مهندســی عنــوان کــرد و افزود: 
۶۰ هزار شــرکت حقوقی توانســتند با یک 
فرهیختگی، انسجام و هماهنگی در صنعت 
ســاختمان فعالیت می کنند و جــزو موارد 
محدودی به شــمار می رود کــه گفتگو بین 
دولــت و بخــش خصوصــی بــا موفقیت 
 انجام می شــود و دارای ســابقه ۲۰ ســاله 

است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه در پایان گفت: 
بیش از ۸۰۰ دستورالعمل، شیوه نامه و مصوبه 
برای هموار کرد مسیر مهندسان تدوین شده 
اســت. همچنین انتظار می رود با وجود تمام 
محدودیت هــا در این زمینه مجــدداً به اوج 

بازگردیم.
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عضو هیئت مدیره انجمن 
انبوه ســازان با بیان اینکه 
"دستور مقامات رده بالای 
وزارت راه دربــاره نهضت 
ملی مســکن در سیستم 
اداری محو می شود"، گفت:هزینه ساخت یک متر 

مفید از این طرح ۱۸ میلیون تومان است.
حسن محتشــم در گفت وگو با تسنیم، اظهار کرد:  
متاســفانه نهضت ملی مســکن به گونه ای دارد به 
سرنوشــت طرح مســکن مهر دچار می شود. وی 
توضیح داد: علت این است که دولت هنوز نتوانسته  
اســت که خودش را متقاعد کند که از متولی گری 
بخش مســکن خارج شــود. تا زمانی که دولت در 
امور این بخش دخالت کند، انتظار بیشتری از این 

شرایط نمی توانیم داشته باشیم.
وی افزود: قرار بود سالانه یک میلیون واحد نهضت 
ملی مسکن ساخته شــود، اما امروز زیر ۱۰۰ هزار 
واحد هم تحویل مردم نشده اســت. روند ساخت 
یک سری از پروژه ها در دست اجرا به دلیل تورم و 

قیمت های دستوری یا کُند است یا در حال توقف.
وی بیان کرد: چنانچه وزارت راه و شهرســازی با 
مجموعه صنعت ســاخت و ســاز حرفه ای مسکن 
یعنی انبوه سازان نشست برگزاری نکند و همکاری 
موثر نداشته باشد، به نظر نمی رسد شاهد تحولی در 

تولید مسکن باشیم.
عضو هیئت مدیره انجمن انبوه ســازان مسکن با 

یادآوری این که در برنامه های تولید مسکن مخاطب 
مورد نظر وزارت راه و شهرسازی طبقه کم بضاعت 
جامعه است، اضافه کرد: این قشر از جامعه امکانات 
اقتصادی ضعیفی دارند، از ســوی دیگر بودجه هم 
تدارک نشده است. در مجموع آورده متقاضی و وام 
بانکی تکاپوی قیمت تمام شده ساخت را نمی کند.

محتشم در پاســخ به این پرسش هزینه تمام شده 
یک واحد نهضت ملی مســکن چقدر است، گفت: 
ساخت یک واحد 7۵ متری نهضت ملی مسکن برای 
مصرف کننده بالای ۱.3 میلیارد تومان هزینه دارد. 

از این هزینه ۵۵۰ میلیون تومان تسهیلات بانکی 
است و مابقی را باید متقاضی تامین کند.

وی با تاکید بر این که متقاضــی توان پرداخت این 
مبلغ )7۵۰ میلیون تومان( را نــدارد، اظهار کرد: 
ضمن این که متقاضی توان پرداخت اقســاط وام 
را هم ندارد. در عیــن حال نحــوه دریافت آورده 
متقاضیان نیز در دراز مدت 7 تا ۸ قسط در دوره های 
۶ ماهه، باعث می شود زمان پرداخت قسط آخر به 
دلیل افزایش تورم، مجدداً متقاضی بدهکار می شود.
وی درباره راهکار رفع این مشــکل افزود: یکی از 

راهکارها این است که دولت بیاید بخش خصوصی و 
انبوه سازان را وارد مشارکت نهضت ملی مسکن کند 
که تولید صورت گیرد. از ســوی دیگر دولت زمین 
موردنیاز را در اختیار قرار دهد و به جای آن واحد را 

به انبوه سازان بدهد.
عضو هیئت مدیره انجمن انبوه ســازان مسکن در 
پاسخ به این پرسش که آیا وزارت راه و شهرسازی 
دولت چهاردهم پیشنهاد انبوه سازان را برای تولید 
مشارکتی نهضت ملی مسکن پذیرفته است، گفت:  
در این رابطه مذاکره شده و در کلیات وقتی صحبت 
می شــود می گویند باشــد. اما بحث این است که 
بدنه وزارت راه و شهرسازی با این برنامه همکاری 
نمی کند. مدیران رده بالا دستور می دهند، اما این 
دستور در سیســتم اداری وزارت راه و شهرسازی 

محو شده و کارایی خودش را از دست می دهد.
وی تاکید کرد: تا زمانی که تحول اداری در سیستم 
وزارت راه و شهرســازی به وجــود نیاید و بخش 
خصوصی را به کار نگیــرد خیلی نمی توانیم انتظار 

افزایش تولید مسکن را داشته باشیم.
وی همچنین در پاســخ به این پرسش که قیمت 
ســاخت هر متر مربع واحد نهضت ملی مسکن در 
قراردادهای انبوه سازان چه میزانی است، یادآور شد: 
قیمت ســاخت حدود ۸ میلیون تومان است که با 
تعدیل سازمان برنامه و بودجه به ۱۱ میلیون تومان 
می رسد. این هزینه غیرمفید است و متقاضیان باید 
یک ســری هزینه ها را جداگانه پرداخت کنند. در 
مجموع هزینه مفید ســاخت یک متر مربع واحد 

نهضت ملی مسکن حدود ۱۸ میلیون تومان است.

هزینه ساخت به متری ۱۸ میلیون تومان رسید

افزایش هزینه ساخت نهضت مسکن 

وزیر اقتصاد: 
مشکل ترخیص کالای واردکنندگان 

رفع می شود
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: بر اساس مصوبه 
سران قوا واردکنندگان تا اول آبان مجوز داشتند 
که ۹۰ درصد از کالاهای خود را ترخیص کنند و 
۱۰ درصد از کالاها نیز پس از حل مساله تامین ارز 
با بانک مرکزی ترخیص شود و چون از این تاریخ 
مصوبه لغو شــده این فرایند متوقف و مقرر شد با 
کمک بانک مرکزی مشکل ترخیص کالاها رفع 
شود. به گزارش ایرنا از وزارت اقتصاد، عبدالناصر 
همتی در حاشیه یکصدو بیست و ششمین نشست 
شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی با اشاره 
به اینکه در خصوص تعهد به موقع ترخیص کالا از 
گمرک مواردی مطرح شــد، افزود: دو ماه مهلت 
داده شــده بود و برخی از واردکنندگان نکاتی را 
مطرح کردند که به دلائلی نتوانستند کالاهای خود 
را به موقع از گمرک وارد کنند و قرار شد اگر گمرک 
تایید کرد به دلائل خاصی که گمرک تشخیص می 

دهد این موارد نیز جزو عذر موجه تلقی شود.
وی افزود: بحث دیگری که در این خصوص مطرح 
شد، درخواست انجمن صادرکنندگان قیر کشور 
بود که اختلاف نظرهای این انجمن با بانک مرکزی 
مطرح شد و در این مورد نیز قرار شد وزارت صمت 
موضوع را در کارگروهی با مشارکت بانک مرکزی و 
سایر بخش های ذیربط از جمله نمایندگان انجمن 
صادرکنندگان قیر تشــکیل دهد و نتیجه آن در 

اسرع وقت به هیات وزیران منعکس شود.
وزیر اقتصاد افزود: موضوع ســوم نشست شورای 
گفت وگو مربوط به درخواســت نرخ حق العمل 
کاران جایگاه های بنزین بود که پیشــنهادهای 
نمایندگان این صنف مطرح شــد و قرار شد این 
پیشــنهادات در دولت مطرح و در خصوص آنها 

توسط هیات وزیران تصمیم گیری شود.
همتی در خصوص پرسشی درباره اصلاح قانون 
مالیات بر عایدی ســرمایه نیز گفت: در خصوص 
عایدی سرمایه طرحی در مجلس وجود دارد و در 
حال حاضر در کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح 
است و انشا الله با کمک کمیسیون اقتصادی این 
موضوع مورد بررسی و بحث قرار خواهد گرفت البته 
دولت قرار نیست چیزی در این زمینه بفرست اما 
قطعا نظرات خود را در کمیسیون اقتصادی مجلس 
مطرح خواهیم کرد. وی در پاسخ به پرسش دیگری 
درخصوص کند شدن و یا توقف ترخیص کالا از آبان 
ماه نیز گفت: مشکلی ایجاد نشده است و بر اساس 
مصوبه سران قوا تا اول آبان مجوز داشتند که ۹۰ 
درصد را ترخیص کرده و ۱۰ درصد از کالاها بماند تا 
مسئله تامین ارز خود را با بانک مرکزی حل کنند.

کارنامه ۷ ماهه خودروسازان
نیم میلیون خودرو تولید شد

بررسی عملکرد 7 ماهه خودروسازان نشان می دهد 
که در این مدت نزدیک به ۵۱۱ هزار خودرو تولید 
شده که اگرچه نسبت به پارسال ۵ درصد کاهش را 
نشان می دهد اما در قیاس با تابستان وضعیت بهتر 
شده است. به گزارش مهر، بررسی صورت های مالی 
ارائه شده از سوی خودروسازان بزرگ کشور )ایران 
خودرو، سایپا و پارس خودرو( به کدال نشان می دهد 
در 7 ماه نخست امســال ۵۱۰ هزار و ۶7۲ دستگاه 
خودروی سواری )بدون در نظر گرفتن وانت پراید( 
تولید و در مقابل ۴۹۲ هزار و 7۶3 دستگاه فروخته 
شده است. این در حالیست که 7 ماهه پارسال در 
مجموع ۵3۴ هزار و ۲۰۴ دستگاه تولید و ۵۱۵ هزار 
و ۵۴۱ دستگاه خودرو فروخته شده بود. بنابراین طی 
نیمه نخست امسال تولید و فروش خودرو ۵ درصد 
کاهش یافته است. با توجه به روند تولیدی که در مهر 
ماه رخ داده به نظر می رسد با توجه به عبور از مشکل 
قطع برق، تولید خودرو به نسبت رونق گرفته اما هنوز 
با اهداف سیاست گذار فاصله دارد. ایران خودرو در 
7 ماه نخست سال ۱۴۰3 توانسته ۱۰۲ هزار و ۹۴۴ 
دستگاه از خانواده پژو تولید کند که از این میزان ۱۰۱ 
هزار و ۹۸۶ دستگاه را فروخته است. این در حالیست 
که در مدت مشابه پارسال ۱۶۲ هزار و 7۱3 خودرو 
در گروه پژو تولید شده بود که از این میزان هم ۱۶۴ 
هزار و ۶3۵ دستگاه به فروش رفته بود. بنابراین در 
7 ماهه امســال در گروه پژو بالغ بر ۵۹ هزار و 7۶۹ 
دســتگاه کمتر تولید و به تبع آن بالغ بر ۶۲ هزار و 
۶۴۹ دستگاه کمتر فروخته شده است. همچنین 
ایران خودرو در 7 ماه نخست امسال ۶۲ هزار و ۵۰۵ 
دستگاه از گروه سورن تولید کرده که از این میزان 
۶۲ هزار و ۹۹3 دســتگاه به فروش رفته است. این 
شاخص ها در مدت مشابه پارسال به ترتیب ۲۹ هزار 
و 7۵۰ دستگاه و ۲۸ هزار و ۹۵۹ دستگاه بود. بنابراین 
تولید و فروش خودروهای گروه ســورن نسبت به 
پارسال افزایش یافته است که به نظر می رسد ایران 
خودرو با کاهش ظرفیت تولید گروه پژو، نسبت به 

رشد تولیدات گروه سورن اقدام کرده است.

خبر

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3153 چهارشنبه 16 آبان ماه1403

انجام اعتبارسنجی براســاس پرداخت مالیات 
موجب می شــود مودی بــه منظــور دریافت 
تسهیلات نسبت به پرداخت مالیات تمکین لازم 

را انجام دهد.
به گزارش تسنیم، سید محمد هادی سبحانیان 
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور در  نشست 
شــورای پژوهشــی این ســازمان که با حضور 
اعضای شورا برگزار شد، اظهار داشت: برخی از 
محورهای چهاردهمین همایش سیاســت های 
مالی و مالیاتی ایران باید مبتنی بر دیدگاه رئیس 
جمهور مبنی بر اینکــه مالیات علاوه بر کارکرد 
اصلی اش یعنی تامین مالــی هزینه های جاری 
دولت، باید مبنایــی برای اعطــای امتیازات و 
تسهیلات به فعالان اقتصادی قرار بگیرد، اصلاح 

شود.
وی افزود: در حال حاضر بعصی از رانت ها همانند 
ارز ترجیحی و تسهیلات متعدد در اقتصاد توزیع 
می شود، اگر حاکمیت قرار است امتیازی را در 
اختیار فعالان اقتصادی  قــرار دهد حداقل باید 
ملاک و مبنایی مهم همانند تمکین از پرداخت 

مالیات را در دستور کار قرار دهد.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور تصریح 
کرد: نمی شــود یک فعال اقتصــادی به صورت 
منظم مالیات بدهد و تســهیلات را به سختی 
دریافت کند از آن طرف فعال اقتصادی باشــد 
که با وجود فرار مالیاتی تسهیلاتی همچون وام 
یا ارز بالا دریافت کند. ســبحانیان گفت: انجام 
اعتبارسنجی براساس پرداخت مالیات موجب 
می شــود تا مودی به منظور دریافت تسهیلات 
نسبت به پرداخت مالیات تمکین لازم را انجام 
دهد، این موضوع باید به یــک ادبیات در میان 

فعالان اقتصادی تبدیل شود.
وی بیان کرد: سازمان امور مالیاتی باید شرایطی 

همچون بانک ها در نظام اعتبارسنجی فراهم کند 
و بجای آنکه صرفا مطالبه کننده اطلاعاتی باشد 
می بایست بستری فراهم آورد تا سایر ارگان ها یا 
نهادها برای اعطای امتیازات به فعالان اقتصادی 

به این سازمان مراجعه کنند.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور بیان 
کرد: باید بستر حقوقی در این سازمان به منظور 
جلوگیری از فــرار مالیاتی فراهم شــود تا اگر 
اطلاعاتی در سامانه مالیاتی وجود نداشت یعنی 
شخصی اطلاعات خودرو، املاک یا ... را در این 
ســامانه بارگذاری نکرده بود به لحاظ حقوقی 

نتواند آن ها را به فروش برساند.
نادر آریا سرپرســت مرکز آمــوزش، پژوهش و 
برنامه ریزی مالیاتی سازمان نیز با تشریح برخی 
اقدامات این شورا گفت:  7 طرح پژوهشی جدید 
مالیاتی مراحل داوری را پشت سر گذاشته اند و 
مجریان طرح به صورت آنلاین و یا حضوری دفاع 

خواهند کرد.
وی در ادامــه بــه محورهــای پیشــنهادی 
چهاردهمیــن همایش سیاســت های مالیاتی 
پرداخت و گفت: محورهایی همچون توســعه 
مالیات ســتانی سیتسمی، سیاســت ها و خط 
مشی های مالیاتی در دوران تحول نظام مالیاتی، 
مالیات های نوظهور )مالیات بر عایدی سرمایه 
مالیات بر مجمــوع درآمد(، مالیات ســتانی از 
اقتصاد دیجیتال )ابعاد حقوقی، فناوری، عملیاتی 
و...(، راهکارهای سیستمی و عملیاتی جلوگیری 
از فرار مالیاتی، راهکارهای توسعه بهره برداری 
از پایگاه اطلاعاتی مودیــان مالیاتی در اقتصاد 
و نظام مالیاتی، قانون پایانه های فروشــگاهی و 
سامانه مودیان و توسعه و بهبود خدمات مالیاتی 
و ارتقاء رضایتمندی مودیان تدوین شده که مورد 

بازبینی و ارزیابی مجدد قرار خواهند گرفت.

مدیرعامل نیروگاه شــهید رجایی با بیان اینکه 
به لحــاظ راندمــان نیروگاهی ایــران جزو ۱۲ 
کشور جهان اســت، گفت: ۸۲ درصد از ظرفیت 
نیروگاهی کشور مربوط به نیروگاه های حرارتی 

است.
به گزارش مهر به نقــل از وزارت نیرو، ابوالفضل 
موتابها پیرامون صنعت نیروگاه حرارتی کشور 
و تلاش های صورت گرفته برای افزایش راندمان 
این نیروگاه ها گفت: بار اصلی تأمین و تولید برق 
کشــور بر دوش نیروگاه های حرارتی قرار دارد 
که این مهم توسط ۱۴۶ نیروگاه و در قالب ۶۲۹ 

واحد نیروگاهی انجام می شود.
وی در همین رابطه ادامه داد: اگرچه ۸۲ درصد از 
ظرفیت نیروگاهی کشور به نیروگاه های حرارتی 
اختصاص دارد، اما به طور کلی بیش از ۹۴ درصد 
از ســهم تولید و تأمین برق پایدار کشور توسط 

نیروگاه های حرارتی انجام می شود.
مدیرعامل نیروگاه شهید رجایی قزوین در پاسخ 
به این سوال که وزارت نیرو برای ارتقا راندمان و 
ظرفیت تولید نیروگاه های حرارتی چه اقداماتی 
انجام داده است، افزود: در سال های اخیر وزارت 
نیرو از طریق رفــع محدودیت، ارتقا توان عملی 
و به مدار آوردن واحدهــای جدید نیروگاهی با 
تکنولوژی کلاس اف که جدیدترین و به روزترین 
تکنولوژی های دنیا در آن اســتفاده شده است، 
متوســط راندمان نیروگاه های حرارتی کشور 
را به 3۹.۵ درصد رسانده اســت که در مقایسه 
با میانگین جهانی راندمــان نیروگاهی جایگاه 

ممتازی را داراست.
موتابها اظهار داشت: در ســال های اخیر وزارت 
نیرو با احداث و راه انــدازی نیروگاه های گازی 
و ســیکل ترکیبــی کلاس اف کــه راندمــان 
بــالای ۵۸ درصدی دارند، گام هــای بلندی در 

راســتای افزایش متوســط راندمان نیروگاهی 
کشور برداشته اســت که این حرکت رو به جلو 
با پشتیبانی دولت جدید و تأمین سوخت کافی 

استمرار خواهد داشت.
وی با تأکید بر اینکه وزارت نیرو تمایلی به مصرف 
ســوخت مازوت در واحدهای نیروگاهی ندارد، 
گفت: مصرف سوخت مازوت در بخش نیروگاهی 
علاوه بر افزایش ۵۰ درصدی هزینه های مربوط 
به ســرویس و نگهــداری نیروگاه ها، همچنین 
امکان تأمین برق پایدار و مســتمر را با چالش 
جدی مواجه می کند و به همین دلیل وزارت نیرو 
تمایلی به مصرف ســوخت مازوت در واحدهای 

نیروگاهی ندارد.
مدیرعامل نیروگاه شهید رجایی در همین رابطه 
یادآور شد: بیش از ۹۰ درصد نیروگاه های کشور 
اصلًا قابلیت مصرف مازوت ندارند و از بین ۱۴۶ 
نیروگاه کشــور تنها ۱۴ نیروگاه امکان مصرف 

مازوت به عنوان سوخت جایگزین دارند.
موتاب هــا در بخــش پایانی ســخنان خود به 
ضرورت انجام تعمیرات دوره ای و اساســی در 
واحدهای نیروگاهی در فصل ســرد سال اشاره 
کرد و یادآور شد: هر ســاله نیروگاه های کشور 
پس از پایان اوج بار مصرف برق تابستان در بازه 
زمانی بین مهرماه تا اردیبهشت سال بعد پس از 
هماهنگی با مدیریت شبکه برق ایران و در قالب 
یک جدول زمان بندی شده اقدام به بازدیدهای 
دوره ای و تعمیرات اساسی واحدهای نیروگاهی 
می کنند که تمــام این اقدامات بــا توانمندی 
متخصصان داخلی صــورت گرفته و بیش از ۹۰ 
درصد قطعات و تجهیزات مــورد نیاز از طریق 
ساخت داخل تأمین می شود تا نیروگاه ها برای 
 تأمین برق کافی فصل سرد و فصل گرم سال بعد 

آماده شوند.

مدیرعامل صندوق ملی مســکن از افزایش جریمه 
بانک های متخلف نهضت ملی مسکن به ۲۰۲ همت 
خبر داد و خواستار همراهی سازمان برنامه، وزارت 

نفت و سازمان امور مالیاتی با طرح مذکور شد.
به گزارش تســنیم، محمدرضا مهدیار اسماعیلی 
یادآور شد:  صندوق ملی مسکن طبق قانون جهش 
تولید مسکن به عنوان نهاد تامین کننده منابع مالی 
بخش مسکن برای پیشــبرد اهداف مدنظر قانون 
شــکل گرفت. این صندوق در آبان ۱۴۰۱ در نظام 
اداری کشور تاسیس شــد که وظیفه آن تجمیع و 
تخصیص بهینه منابع به بخش مسکن برای محقق 

شدن اهداف قانون جهش تولید مسکن است.
وی با اشاره به اینکه مجموعه ای از منابع به صندوق 
واریز شده است محل تزریق این منابع را از حدود ۱۰ 
محل و طریق عنوان کرد و افزود: حدود ۱۰ طریق 
برای ورود دارایی به صندوق پیش بینی شده است 
که یکی از آنها منابع تملک دارایی سرمایه ای است 
که دولت در اختیار صندوق قرار می دهد. این منابع 
در ســال جاری ۲۵ هزار میلیارد تومان است که در 
سال قبل 3۰ هزار میلیارد تومان بود. از رقم منابع 
صندوق در سال گذشته حدود ۵۰ درصد منابع صرف 

عملیات نهضت ملی مسکن شد.
وی افزود: بازگشت اقساط مسکن مهر منابع دیگر 
صندوق است که در دو سال گذشته به شکل ۱۰۰ 

درصد محقق شده، سالی ۵ هزار میلیارد تومان است 
و تاکنون ۱۰ هزار میلیارد تومان محقق شده است.

وی منبع دیگر منابع به صندوق ملی مسکن را مبلغ 
حاصل از جریمه اســتنکاف بانک ها عنوان کرد و 
گفت: قانون تمامی بانک ها را موظف کرده است تا 
۲۰ درصد تسهیلات خود را در حوزه مسکن صرف 
کنند. میزان تخلف بانک ها در سال اول ۶۱ همت، در 
سال دوم ۹۱ همت بوده  و برای سال بعدی نزدیک 
به ۹۱ همت اســت که جمــع کل را به ۲۰۲ همت 
)هزار میلیارد تومان( برای ســه سال رسانده است 
و برای جریمه های سال اول و دوم برگه تشخیص 
مالیاتی صادر شده است. منابع حاصل از این موارد 
باید به صندوق ملی مسکن واریز شود و برای بخش 

مسکن هزینه شود.
وی تصریح کرد: بخشی از این جریمه ۲۰۲ همتی 
استنکاف بانک ها در سال اول و دوم بخشی محقق 
شده است و نزدیک به یکهزار و ۱۰۰ میلیارد تومان 
بانک کشاورزی وصول شد و بقیه نیز به ترتیب وصول 
خواهد شد. سایر بانک ها نیز تلاش کرده و به بخشی 

از تعهدات خود عمل کردند.
مهدیار اسماعیلی گفت: منابعی که تاکنون از محل 
آورده مردم و واریزی بانک ها محقق شده است ۵۰۰ 
همت است که معادل یک ششم از منابعی است که 
برای طرح نهضت ملی مسکن نیاز است. این رقم در 

دو ماه و نیم گذشته معادل ۴۰۰ همت بود و اکنون 
به ۵۰۰ همت رسیده است.

به گفته وی، برای تکمیــل پروژه های طرح نهضت 
ملی مسکن به 3 هزار همت نیاز است که تاکنون یک 
ششم آن محقق شده است. مدیرعامل صندوق ملی 
مسکن در بیان جزئیات ۵۰۰ همتی که در نهضت 
ملی مسکن هزینه شد گفت: از این ۵۰۰ همتی که 
در نهضت ملی مسکن هزینه شد، 3۰۲ همت آورده 
مردم، ۱7۴ همت آورده سهم الشرکه بانک هاست 
و مابقی نیز منابعی است که صندوق ملی مسکن به 
عنوان کمک و حمایت از عملیــات پرداخت کرده 

است.
مدیرعامل صندوق ملی مسکن ادامه داد: ۲ میلیارد 
دلار منابع نفتی از محل اســتجازه رهبر انقلاب به 
اجرا رسیده اســت و امروز بخش اول آن را معادل 
۲۰ میلیون دلار در منابع خــود دریافت کردیم که 
امیدواریم با استمرار تخصیص ۲ میلیارد دلار این 

عملیات به انجام برسد.
وی یکی از شروط موفقیت طرح نهضت ملی مسکن 
را همراهی بانک ها عنوان کرد و افزود: مطابق قانون 
در سال ۱۴۰۰ معادل 3۶۰ همت، در سال ۱۴۰۱ 
معادل ۴۵۸ همت، سال ۱۴۰۲ معادل ۶۰۵ همت 
و ســال ۱۴۰3 معادل 7۹7 همت بانک ها باید وام 
مسکن بدهند که سرجمع این عملیات ۲ هزار و ۲۰۰ 

همت می شود که اگر این رقم محقق شود این امکان 
وجود دارد که ما به تکالیف در زمان مقرر خود عمل 

کنیم. تاکنون کمتر از یک چهارم عمل شده است.
مهدیار اســماعیلی با بیــان این کــه وزارت راه و 
شهرسازی به تنهایی نمی تواند ابرپروژه نهضت ملی 
مسکن را به سرانجام برساند، گفت: در این کار باید 
بانک ها همراهی داشته باشند، منابع نفتی مصوب به 
آن تخصیص یابد و منابع تملک دارایی سرمایه که 

در بودجه است باید تخصیص یابد.
وی در ادامه منابع تملک دارایی سرمایه را ۲۵ هزار 
میلیاردتومان عنوان کرد و گفت: تاکنون که در آبان 
ماه هســتیم باید از این رقم حدود ۱۵ هزار میلیارد 
تومان تخصیص می یافت که ایــن رقم اکنون زیر 
۱۵۰۰ میلیاردتومان است. مهدیار اسماعیلی گفت: 
اگر می خواهیم نهضت ملی مسکن متوقف نشود باید 
آنچه را که سهم بانک است، آنچه که سهم نفت است 
و آنچه که ســهم آورده مردم و آنچه سهم سازمان 

برنامه و بودجه است همگی محقق شود.
وی تصریح کرد: نمی شود تمام توقعات اجرای نهضت 
ملی مســکن را به تنهایی از وزارت راه و شهرسازی 
داشت بلکه باید بانک ها، ســازمان برنامه و بودجه، 
وزارت نفت و سازمان امور مالیاتی در کنار وزارت راه 
و شهرسازی به تعهدات خود برای طرح نهضت ملی 

مسکن عمل کنند.

ایران جزو ۱۲ کشور با راندمان نیروگاهی بالااعتبارسنجی تسهیلات براساس خوش حسابی مالیاتی
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مشــاور وزیر صمت گفت: برخلاف آنچه در رســانه ها تاکید می شود در فهرست 
ایراداتی که به حادثه و تلفات در معادن زغال سنگ می انجامد آخرین عامل حادثه 
ضعف تجهیزات بوده و گاه بررسی تیم های فنی نشان می دهد اساسا تنها موردی 
که حادثه ساز نبود ضعف تجهیزات است با این حال متاسفانه طوری اطلاع رسانی 
می شود که گویا همه تلفات برآمده از کمبود تجهیزات است. رضا محتشمی پور، 
مشاور وزیر صمت در پاسخ به پرسش ایلنا در این باره که پایین بودن حاشیه سود 
معادن زغال سنگ می تواند دلیل موجهی برای تامین نشدن تجهیزات گران ایمنی 
باشد، گفت: این گزاره قطعا درست نیست؛ اقتصاد زغال سنگ در سال های اخیر به 
دلیل کاهش نسبی قیمت های زغال سنگ با مشکلاتی مواجه شده و در همین حال 
در زمان لازم سرمایه گذاری کافی برای توسعه زنجیره تولید زغال سنگ انجام نشده 
و مهم ترین بخشی که نیاز به سرمایه گذاری داشته اما سرمایه گذاری صورت نگرفته 

فرآوری است.
وی افزود: زغال سنگی که امروز در ایران تولید می شود نسبت به زغال سنگ وارداتی 
از کیفیت خوبی برخوردار نیست بنابراین مشتریان زغال سنگ ایران مجبور هستند 
برای رفع نیاز، زغال سنگ ایرانی را با انواع وارداتی ترکیب کنند، زغال سنگ ایرانی 

باید فرآوری شود و گوگرد آن کاهش یابد تا کیفیتش ارتقا یابد اما این کارها انجام 
نمی شود و این مسائل سبب شــده قیمت زغال سنگ تولید داخل نسبت به انواع 

وارداتی ارزان تر باشد.
محتشمی پور ادامه داد: از سوی دیگر خریداران زغال سنگ ایرانی که شرکت های 
کوره بلند فولادی هستند از نظر اقتصادی با مشکل جدی روبه رو هستند و نمی توان 
از آنها انتظار داشت که کمبود حاشیه سود زغال سنگی ها را تا اندازه ای جبران کنند 
و در پی این دو عامل است که اقتصاد زغال سنگی ها اقتصاد توانمندی نشده است، 
البته بخشی از آنچه به تضعیف اقتصاد تولیدکنندگان زغال سنگ انجامیده برآمده از 
عملکرد خود آنهاست، پیش تر در صادرات زغال سنگ محدودیت هایی وجود داشت 
اما سال هاست که این محدودیت ها برداشته شــده و اگر زغال سنگ تولید داخل 
ارزش اقتصادی بالاتری داشته باشد امکان صادرات آن به راحتی به وجود می آید 
هرچند این را نیز باید در نظر داشت که ذخایر زغال سنگ ایران به فراوانی ذخایر 

استرالیا و چین نیست.
معاون پیشین معدنی وزارت صمت تاکید کرد: با وجودی که این محدودیت ها وجود 
دارد اما رعایت نشدن دستورالعمل های ایمنی و تهیه نکردن تجهیزات نمی تواند 

محل اعتنا باشد، این یک الزام است و حتی در قانون هم آمده و اگر در قانون هم نیامده 
باشد، ایمنی موضوعی نیست که بتوان از آن صرف نظر کرد و حتی اگر در کسب و 
کاری به دلیل پایین بودن توان اقتصادی صاحب کسب و کار امکان تامین ایمنی وجود 
نداشته باشد، بازی باید به نفع ایمنی تغییر کند، چنانچه در همه واحدهای صنعتی 

شعار اول ایمنی بعد کار برقرار است.
محتشمی پور در ادامه از یارانه ای گفت که دولت پیش تر برای ارتقای ایمنی در معادن 
و تامین تجهیزات در نظر گرفته بود و در این باره اظهار کرد: تخصیص بخش زیادی 
از این یارانه به دلیل ایراداتی که در فرآیند تخصیص بودجه های دولتی وجود دارد 
محقق نشد زیرا از مبلغی که در بودجه تخصیص داده شده بود تنها بخش کوچکی 
تامین شد، ضمن اینکه این مبلغ در ماه های چهارم و پنج سال تخصیص داده می شود 
و در پایان ماه ششم نیز مهلت مصرف آن تمام می شود در نتیجه به  طور کلی برای 
تامین تجهیزات ایمنی معادن که تقریبا همگی وارداتی هستند به مجری پروژه کم تر 
از دو ماه زمان داده می شود و به یقین امکان ندارد که در این دو ماه مناقصه برگزار و 

بودجه را مصرف کرد و تجهیزات خرید.
وی اضافه کرد: مســاله ســومی که در تخصیص این بودجه اختلال ایجاد کرده 

ایرادی اســت که در خود بودجه وجود دارد به این معنی که بودجه در قالب طرح 
تملک دارایی تخصیص پیدا می کند و در نتیجه نمی تــوان آن را در اختیار بخش 
خصوصی قرار داد و هر کالایی که با این بودجه خریداری شود باید در دست دولت 
بماند زیرا همان طور که از عنوان آن مشخص اســت بودجه تملک دارایی است 
و این امکان وجود ندارد که تجهیز خریداری شــده با این بودجه در اختیار بخش 
خصوصی قرار بگیرد، در نتیجه این ضعف ها حتی جایی که دولت می خواســت 
 به ارتقای ایمنی معادن کمک کند به دلیل ضعف ســاختارهای مقرراتی امکان

 آن فراهم نشد.
مشــاور وزیر صمت تصریح کرد: اکنون دولت از معادن زغال سنگ حقوق دولتی 
می گیرد اما میزان کمک دولت به این معادن بیش تر از حقوق دولتی است که دریافت 
می کند و در واقع در بودجه ملی دولت به معادن زغال سنگ یارانه می دهد. این مبالغ 
در حوزه های مختلف زیرساختی از جمله ایمنی به معادن زغال سنگ اعطا می شود 
و دولت به دلیل اشتغالی که این معادن در مناطق محروم ایجاد می کنند پرداخت 
این مبالغ را به معادن زغال سنگ پذیرفته با این حال اصل بر این است که بخش 

خصوصی خود باید ایمنی معادن را تامین کند.

حوادث معدنی در ایران ناشی از ضعف تجهیزات نیست
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ثبات اقتصادی با اجرای اقتصاد اسلامی
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

وقتی اقتصاد رشــد می کنــد، در حقیقت یک 
تغییراتی در متغیرهای اقتصــادی رخ می دهد. 
شاخص  ترین و ســاده  ترین این است که ارزش 
افزوده در اقتصاد ایجاد می شــود و تولید از یک 
سطحی به سطحی بالاتری افزایش پیدا می کند. 
رشد تولید ناخالص ملی و یا رشد تولید ناخالص 
داخلی یک شــاخص از رشــد ارزش کل کالا و 
خدمات در دوره زمانی یک ساله در کشور ایجاد 
شده است. این رشــد می تواند به همراه خودش، 

افزایش درآمد را داشته باشد.
رشد اقتصادی متکی به ســرمایه گذاری مثبت 
خالص می باشد؛ براین اساس در کشاکش تولید 
یک نرخ استهلاک در ســرمایه را دارا هستیم و با 
میزان ورودی در سرمایه گذاری رو به رو می باشیم. 
اگر استهلاک را از فرآیند سرمایه گذاری و متغیر 
سیال سرمایه گذاری کسر نکنیم، با سرمایه گذاری 
ناخالص رو به رو خواهیم بود. شایان ذکر است تا 
بگوییم که اگر میزان برآیند این ســرمایه گذاری 
صفر باشد، سرمایه گذاری ناخالص نیز صفر خواهد 
بود. افزون براین اگر هیچ ســرمایه گذاری ورود 
پیدا نکند، سرمایه گذاری خالص کشور نیز منفی 

خواهد شد.
متأسفانه بخشی از اقتصاد ایران زیرزمینی، سیاه و 
پنهان است. به بیان بهتر بخش بزرگی از اقتصاد این 
گونه است که ناشی از فرار مالیاتی است. متأسفانه، 
فرار مالیاتی جزء ذات این بازار است. یعنی متخلفان 
با دارایی های بی نام اقتصــاد را دور می زنند، موج 

می آفرینند و سفره مردم را کوچک می کنند.
واقعیت این است که ما هنوز نتوانسته ایم الگوی 
اقتصاد اســلامی را حتی باور کنیم، چه رسد به 
اینکه آن را مطرح و پیاده سازی کنیم. من به عنوان 
یک مدرس اقتصاد اسلامی منتقد سیاست های 
بانک مرکزی هستم، چون این مجموعه بر اساس 
معادلات اقتصاد ســرمایه داری فکــر می کند و 
می خواهد مشکلات کشــور را با همین معادلات 
حل کند. پس اولین مشکل ما باور نداشتن اقتصاد 

اسلامی است.

تهران- ایرنا- وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه 
پرداخت تســهیلات نهضت ملی مســکن سرعت 
می گیرد، گفت: تحویل واحدهای نهضت ملی مسکن 
و موضوعات مربوط به آن چیزی نیست که بخواهیم 
آمار را تغییر دهیم،  آنچه که ساخته شده مشخص 
است، باید یاد  بگیریم که با مردم صادق باشیم و آنچه 

را که انجام دادیم فریاد بزنیم.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »فرزانه صادق« عصر 
دوشنبه در حاشیه همایش سرآمدان صنعت احداث و 
انرژی در سالن همایش های صدا و سیما، در خصوص 
مسکن و اجرای طرح نهضت ملی مسکن نکاتی را ارائه 
کرد و افزود: از بهمن سال قبل رکود را در پروژه های 
جهش تولید مسکن شاهد بوده ایم و مهمترین موضوع 
آن منابع مالی است که باید پشتیبانی شود و تسهیلات 

بانکی است که باید پرداخت شود.
عضو کابینه دولــت چهاردهم با تاکید بــر اینکه با 
پیگیری های انجام شده و برگزاری جلسات متعدد 
با بانــک مرکزی و کمیســیون تخصصــی عمران 

پرداخت تســهیلات نهضت ملی مســکن سرعت 
می گیرد، گفت: تامین منابع انجام شده که هم دولت 
 و هم کمیسیون عمران مجلس با جدیت پیگیر این 
موضوع هســتند. صادق تصریح کــرد: این موضوع 
که  پروژه های نهضت ملی مســکن انجام نمی شود، 
درست نیست؛ بلکه پروژه های نهضت ملی مسکن 
روند رو به رشد دارد و منابع مالی هم در حال تزریق 
است. اختلاف هم مربوط به ساخت و سازی است که 
شکل گرفته است. وی تاکید کرد: تحویل واحدهای 
نهضت ملی مســکن و موضوعات مربوط به آن هم 
چیزی نیست که بخواهیم آمار را تغییر دهیم، آنچه که 
ساخته شده مشخص است باید یاد بگیریم که با مردم 
صادق باشیم و آنچه که انجام دادیم فریاد بزنیم. وزیر 
راه و شهرسازی تاکید کرد: به طور قطع زحمات زیادی 
انجام شده اســت و آنچه که در آینده به بهره برداری 
می رسد چه در بخش مسکن و چه در بخش راه مربوط 
به زحمات دولت قبل است، اما آنچه که هست را باید 

اعلام کنیم چون مردم مهمترین داوران هستند.

مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده های 
نفتی گفت: از هفته گذشــته توزیع بنزین سوپر 
در تهران آغاز شــده و بنا بر این اســت توزیع را 
اســتمرار دهیم و روزانه حدود ۳۰۰ هزار لیتر 
بنزین در پایتخت توزیع شود. کرامت ویس کرمی 
در گفت وگو با ایلنا، درباره وضعیت توزیع بنزین 
سوپر در کشور اظهار داشــت: از هفته گذشته 
توزیع بنزین سوپر در تهران آغاز شده و بنا بر این 
است توزیع را استمرار دهیم و روزانه حدود ۳۰۰ 
هزار لیتر بنزین در پایتخت توزیع شود، یعنی ۱۰ 
محموله در جایگاه های منتخــب تهران عرضه 

خواهیم کرد.
وی افزود: فعلا تصمیم بر این است که توزیع بنزین 
سوپر در تهران استمرار داشته باشد و اگر شرایط 
ایجاد شد و توانستیم افزایش تولید دهیم در دیگر 
شهرها هم توزیع خواهد شد. مدیرعامل شرکت 
ملی پخش فرآورده هــای نفتی تاکید کرد: البته 
اولویت ما اکنون توزیع بنزین یورو به تمام نقاط 
کشور است. وی یادآور شد: اعلام شده که میزان 

فروش بنزین ســوپر در تهران بالا رفته و به این 
ترتیب روزانه حدود ۳۰۰ هزار لیتر در جایگاه های 

منتخب به دست مشتریان خواهد رسید.
ویس کرمی گفت: آدرس جایگاه هایی که امکان 
دریافت بنزین سوپر را دارند در سایت شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه تهران درج شده 
و متقاضیان می توانند مراجعه کردند و به صورت 
روزانه آدرس جایگاه ها را مشــاهده و نسبت به 
سوختگیری اقدام کنند، یعنی روزانه مشخص 
خواهد شد که در کدام جایگاه بنزین سوپر عرضه 
شده و بر اســاس آن مردم می توانند مراجعه و 

سوخت مورد نیاز را دریافت کنند.
وی بیان داشت: فعلا بنزین سوپر در پالایشگاه های 
شازند و اصفهان تولید می شــود و تمام تولید نیز 
در جایگاه های منتخب تهران عرضه خواهد شد. 
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
خاطرنشــان کرد: ما امکان تولید بنزین سوپر به 
میزان بالاتر را داریم اما هدف این است که این بنزین 

فعلا در کلانشهر توزیع شود.

مجری طرح گنــدم وزارت جهاد گفت: بنابر آمار 
از ابتدای ســال زراعی تاکنون ســطح زیرکشت 
گندم آبی و دیم بــه ۲ میلیون و ۲۰۰ هزارهکتار 

رسیده است.
ســهراب ســهرابی با بیان اینکه عملیات کشت 
کماکان در مناطق مختلف ادامه دارد،گفت: بنابر 
آمار از ابتدای ســال زراعی تاکنون ۲ میلیون و 
۲۰۰ هزارهکتار کشت گندم در کشور انجام شده 
است که ۳۵۰ هزارتن  به گندم آبی و یک میلیون 
و ۸۵۰ هزارتن گندم دیم اختصاص دارد. به گفته 
او، امســال ۵۰۰ هزارتن بذر گندم  تهیه و تدارم 
شده که حدود ۳۰۰ هزارتن توزیع شده و عملیات 

بوجاری و ضدعفونی ادامه دارد.
سهرابی با بیان اینکه کشت گندم از اواخر شهریور 
آغاز و تا پایان آذر ادامه دارد، افزود: براساس برنامه 
وزارت جهاد امسال سطح زیرکشت گندم آبی به ۲ 

میلیون هکتار و گندم دیم باید به ۴ میلیون هکتار 
برسد. بنابر آمار تاکنون ۱۱ میلیون و ۹۹۳ هزارتن 
گندم خرید تضمینی شده است و  عملیات خرید 
تا پایان آبان ادامه دارد، چنانچه کشاورزان وقتی 
محصول خود را به مراکز خرید تحویل می دهند، 

بلافاصله وجه آن را دریافت می کنند.
مجری طرح گندم با بیان اینکه کود در حال توزیع 
است،گفت: برای سال زراعی جدید سه میلیون 
تن کود تهیه و تدارک شــده کــه ۲.۴  هزارتن 
کود اوره و ۴۰۰ هزارتن کود های فسفاته و ۲۰۰ 

هزارتن پتاسه است.
او با اشاره به توصیه گندمکاران افزود: به کشاورزان 
توصیه می شــود که از بذور گواهی شده لیبل دار 
استفاده کنند و همواره  تاریخ کاشت را رعایت کنند 
به طوریکه در اقلیم سرد کشور از اواخر شهریور تا 
مهر ماه و اقلیم معتدل تا پایــان آبان باید صورت 

بگیرد. او با اشاره به اینکه ۸۰ درصد موفقیت گندم 
دیم مربوط به رعایت اصول فنی کاشت است،بیان 
کرد: گندمکاران اراضــی آبی ۲۰۰ تا ۲۲۰ کیلو و 
اراضی دیم ۱۲۰ تــا ۱۷۰ کیلوگرم در هکتار بذر 
مصرف کنند، همچنین  تاکید می کنیم از بذر های  
مجهز به کودکار استفاده شــود تا  ضمن افزایش 
بهره وری کود، تحمل گیاه به تنش ها افزایش یابد. 
همچنین کشت گندم عمق بیشتر از ۴ سانتی متر 

لازم ندارد.
مجری طــرح گندم با تاکید بــر مصرف متعادل 
کود های شیمیایی گفت: به کشاورزان توصیه می 
شود که از کود های فسفاته، پتاسه و ازوته به طور 
همزمان استفاده کنند و  همواره در دیمزار ها ۸۰ 
درصد کود در زمان کاشت انجام شود و از کود های 
بذرمال برای ســبز بهتر و تحمــل به تنش های 

ابتدای فصل استفاده کنند.

رئیس اتحادیه صنف ســازندگان و فروشندگان 
طلا و جواهر، نقره و سکه فروش پایتخت و رئیس 
کارگروه تخصصی این صنف در اتاق اصناف تهران، 
معتقد است در حال حاضر تولید و صادرات ما در 
صنعت طلا، خوب اســت و ضرورت دارد از این 
طلاها که به صورت راکد هســتند جهت حفظ 
ارزش ملی برای رفتن به چرخه تولید اســتفاده 

شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف تهران، 
طلا در صندوق هــای پس انداز توســط مردم 
نگهداری شــده و به چرخه تولید وارد نمی شود؛ 
نادر بذرافشــان، رئیس اتحادیه صنف سازندگان 
و فروشــندگان طلا و جواهر که بارها بر ضرورت 

استفاده از سرمایه طلا برای ورود به چرخه تولید، 
تاکید کرده، می گوید: با توجــه به اینکه اعتماد 
مردم به دولت و بانک بیشــتر اســت، این امکان 
وجود دارد که حالت سپرده طلا در بانک مرکزی 
به وجود بیایــد و بانک آن را فقــط به واحدهای 
تولیدی انتقال دهد که به این ترتیب این طلاها 
در چرخه تولید وارد شــده و با این روش، تولید 

ارتقاء پیدا کند.
رئیس اتحادیه صنف ســازندگان و فروشندگان 
طلا و جواهر، نقره و سکه فروش پایتخت و رئیس 
کارگروه تخصصی این صنف در اتاق اصناف تهران، 
معتقد اســت در حال حاضر تولیــد و صادرات 
ما در صنعت طلا، خوب اســت و ضــرورت دارد 

از ایــن طلاها که بــه صورت راکد اســت جهت 
 حفظ ارزش ملی بــرای رفتن بــه چرخه تولید

 استفاده شود.
بذرافشان با بیان این که این روش برای  واحدهای 
صنفی هم سودآور است و در این میان دولت هم 
می تواند کارمزد دریافــت کند، توضیح می دهد 
که این کار سختی نیست تنها کمی مدیریت می 
خواهد و اینکه متولیانِ انجام، دقت کرده از طریق 
اتحادیه ها که فعالیت فنی و تخصصی شان است، 
بســترهای لازم را فراهم کننــد عملی که قطعا 
می تواند بر شــرایط تولید در حوزه صنعت ما که 
قدمتی دیرینه دارد، تاثیر گذاشته و شرایط خوبی 

برای بازار، تولید و صنعت، فراهم کند.

وزیــر اقتصاد گفــت: ثبات 
اقتصــادی و پیش بینی پذیر 
کردن اقتصاد بــرای دولت 
اهمیــت دارد و نباید قوانین 
مکرراً تغییــر کند چرا که در 

این صورت صادرکننده دچار مشکل می شود.
عبدالناصر همتی در جلسه شورای گفت و گوی دولت 
و بخش خصوصی در خصوص انتقاد بخش خصوصی به 
موضوع اخذ اختیاراتی از سران سه قوه برای محدودیت 
کالاهای صادراتــی و ارائه پیش نویــس آن به معاون 
رئیس جمهور گفت: ســتاد اقتصادی دولت جلسه ای 
داشــت و راجع این موضوعات از جمله تسهیل فضای 
کسب و کار صحبت هایی شــد و رئیس جمهور دیدگاه 
خود در این مسائل را مطرح کرد. وزیر اقتصاد بیان کرد: 
همچنین مقرر شد که در کمیته مقررات زدایی در وزارت 
اقتصاد روی این مسائلی تصمیم گیری شود مبنی بر اینکه 
هر روز نباید مقررات کشور تغییر یابد. همتی اظهار کرد: به 
عنوان مثال در خصوص همین مساله کالاهای صادراتی با 

توجه به اینکه صادرکننده برای بازاریابی زحمات زیادی 
متقبل می شود و با از دســت دادن بازارهای صادراتی 
ممکن است دیگر آن بازارها را نتواند به دست آورد لذا 
برای دولت و آقای رئیس جمهور هم قابل قبول نیست که 
با تصمیمات خلق الساعه صادرکننده بازار و فرصت های 

صادراتی را از دست دهد.
وزیر اقتصاد بیان کرد: در جلسه مذکور رئیس جمهور 
عنوان کردند که به هیچ وجه قابل قبول نیســت که به 
صورت ناگهانی اعلام شود که مثلًا از ده روز دیگر امکان 
صادرات فلان کالا وجود ندارد. وی گفت: بر این اساس 
رئیس جمهور من را موظف کردند که به عنوان مسئولیتی 
که برای تسهیل فضای کسب و کار و همچنین مقررات 
زدایی داریم موارد و موانع را استخراج کنیم و لذا شما هم 

موارد را به ما منعکس کنید.
همتی بیان کرد: به عنوان مثــال رئیس جمهور عنوان 
کردند که اگر در مورد یک کالایی کمبودی وجود دارد، 
وظیفه دولت آن است که اجازه دهد صادرکننده کار خود 
را انجام دهد اما دولت اقدام به واردات کند تا مشکل رفع 
شود. وی گفت: بنابراین این صحبت رئیس جمهور به 
معنای آن اســت که اجازه نداریم فعالیت صادرکننده 

را مختل کنیم بنابراین بر اساس دیدگاه رئیس جمهور 
این نوید را می دهم که این مشکل در آینده نزدیک حل 
می شود و مسائلی که پیش بینی پذیری اقتصاد را از بین 

می برد مرتفع می کنیم.
وزیر امــور اقتصــادی و دارایی همچنین با تشــریح 
نتایج عادی ســازی پرونده ایران در »گروه اقدام ویژه 
مالی«)اف ای تی اف( تصریح کرد، این وزارتخانه پیگیری 
های لازم را برای تعلیق اقدام تقابلی »اف ای تی اف« بر 

اساس منافع ملی به عمل می آورد.
عبدالناصر همتی در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»عادی ســازی پرونده ایــران در FATF یعنی: - رفع 
محدودیت پولی و مالی ۲۰۰ کشــور و نهاد بین المللی 
علیه کلیه اشــخاص حقیقی و حقوقی ایرانی- خنثی 
سازی پروژهٔ منزوی کردن نظام پولی و مالی کشورمان 
توسط آمریکا و متحدینش- عادی سازی روابط بانکی 
ایرانیان، از دانشجو گرفته تا تجار و فعالین اقتصادی در 
سراسر جهان- افزایش هزینه های دولت امریکا در تهدید 
و تطمیع کشــورها ونهادهای بین المللی برای اجرای 

تحریم ها علیه ایران.
وزارت امور اقتصادی و دارایی پیگیری های لازم را انجام 

و اقدامات ضروری جهت رفع محدودیت ها و تعلیق اقدام 
تقابلی »گروه اقدام ویژه مالی« )FATF( را بر مبنای منافع 

ملی کشورمان به عمل می آورد.«

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

وزیر اقتصاد: اقتصاد کشور باید پیش بینی پذیر شود

ثبات اقتصادی با دیپلماسی فعال تجاری

سطح زیرکشت گندم به ۲ میلیون و ۲۰۰ هزارهکتار رسید

سپرده طلا می تواند وارد چرخه تولید شود 

پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن سرعت می گیرد

توزیع روزانه ۳۰۰ هزار لیتر بنزین سوپر در تهران

آگهی مزایده مال غیر منقول )سندذمه( 

ششدانگ عرصه اعیان یک دستگاه ساختمان و محوطه محصور به مساحت یکصد و بیست و شش متر مربع دارای پلاک یکهزارو پانصدو پنجاه و نه فرعی 
از یک اصلی واقع در بخش یک ثبت تنکابن به نشانی : تنکابن - بلوار فردوسی غربی - خ شهید دلیر کوهی رضائی پلاک ۱۸۵ که ذیل ثبتهای ۳۸۸۵ و 
۲۰۹۲ صفحات ۱۶۹ و ۵۵۲ و دفاتر ۱۹ و ۱۰ به نام سید یوسف کلانتریان دارای سابقه ثبت است و خانم سیده زهرا کلانتریان به استناد سند نکاحیه راجع 
به وصول یکصد عدد سکه طلای تمام بهار آزادی و حقوق دولتی علیه مدیون اقدام به صدور اجرائیه نمود و حدود مشخصات ششدانگ به شرح ذیل است 
شمالا به طول ۱۲/۴۰ متر دیواریست به قطعه یک تفکیکی از قطعه ۲۸۷ تفکیکی . شرقا: به طول ۹/۵ متر پی است به کوچه شش متری جنوبا: به طول 
۱۴/۳۵ متر دیواریست به قطعه سه تفکیکی از قطعه ۲۸۴ غربا: به طول ۹/۷۵ متر دیواریست به حریم نهر طبق گزارش کارشناس پلاک مذکور در حال 
حاضر به صورت یک دستگاه ساختمان ویلائی دارای انباری و پارکینگ است و سقف بنا شیروانی ، سیستم گرمایش بخاری گازی ، سیستم سرمایش 
کولر گازی پنجره ای و پنکه سقفی ، درب ورودی بنا و پنجرهها از جنس الومینیوم ، درب اطاق خواب چوبی، دارای ایفون تصویری و فضای داخلی شامل 
آشپزخانه اپن و دارای کابینت از جنس ام دی اف ، گاز توکار هود و سینک و آبگرمکن و .. هال و پذیرایی با دیوارهای رنگ آمیزی شده و دارای کف از 
جنس سرامیک ، بدنه سرویسهای بهداشتی از جنس کاشی و سرامیک ، اتاقهای خواب با کف پوشیده شده از موکت و دیوارها گچی رنگ آمیزی شده 
و نمای ساختمان از جنس سیمان سفید است . مساحت کل بنا حدود ۹۰ متر مربع و ملک دارای انشعابات آب ، برق و گاز میباشد . در خصوص بیمه و 
اجاره مدرکی ارائه نشده است. پلاک مذکور طبق نظر کارشناس به مبلغ سی و شش میلیارد و نهصد میلیون ریال ارزیابی گردید که در روز سه شنبه 
مورخه ۱۴۰۳/۸/۲۹ از ساعت ۹ الی ۱۲ در شعبه اجرای ثبت تنکابن واقع در تنکابن - ساحل طلائی - اداره ثبت اسناد و املاک تنکابن از طریق مزایده به 
فروش می رسد. مزایده. از مبلغ ارزیابی شده فوق شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد حق حراج و نیمعشر بر عهده بدهکار پرونده 
است. پرداخت بدهیهای مربوط به ،آب ،برق، گاز اعم از حق انشعاب و یا حق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای آنها باشد و نیز بدهی های 
مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت وجود 
مازاد، وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد حق حراج و نیمعشر بر عهده بدهکار پرونده است کلیه هزینه 
ها بر عهده برنده مزایده است نیز در صورت وجود مازاد وجوه پرداختی بابت هزینههای فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد. شرکت در 
مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ پایه کارشناسی به حساب سپرده ثبت در بانک ملی به شماره ir ۴۸۰۱۰۰۰۰۴۰۵۳۰۱۳۲۰۷۵۵۰۳۸۶ با 
شناسه ۹۵۴۱۰۸۵۵۳۱۲۳۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ در مدت ۷۲ ساعت قبل مزایده و حضور خریدار و یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده است 
برنده مزایده مکلف است که ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مهلت ۵ روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت تودیع نماید و در صورتیکه ظرف مهلت 
مقرر مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد.... واسترداد مبلغ برای شرکت 
کنندگانی که در مزایده برنده نشدهاند زمان بر خواهد بود. ضمنا چنانچه روز و ساعت معین شده مصادف با روز تعطیل ادارات باشد، روز برگزاری مزایده 

روزی خواهد بود که ادارات بعد از تعطیلی باز خواهند شد 
تاریخ انتشار :  ۱۴۰۳/۸/۱۶ 

صفر رضوانی گیل کلائی 
معاون مدیر کل و سرپرست ثبت اسناد و املاک تنکابن

شناسه آگهی ۱۸۱۹۴۵۳
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فناوری و 
اطلاعات

هزینه استخراج بیت کوین چه میزان است؟
جیمز باترفیل، تحلیلگر کوین شیرز در گزارش اخیر خود اعلام کرد که میانگین هزینه 

استخراج بیت کوین به ۹۶ هزار و ۱۰۰ دلار برای ماینرهای سهامی عام رسید.
به گزارش ایسنا، این رقم شامل هزینه های غیرنقدی مانند استهلاک و غرامت مبتنی 
بر سهام اســت. هزینه های نقدی نیز افزایش یافته و به ۴۹ هزار و ۵۰۰ دلار به ازای هر 
بیت کوین در سه ماهه دوم ۲۰۲۴ رســیده که از ۴۷ هزار و۲۰۰ دلار در سه ماهه اول 
افزایش یافته است، زیرا شرایط اســتخراج پیچیده تر می شود و نیاز به سرمایه گذاری 

بیشتری دارد.
ماینرها با وجود این پیچیدگی ها، همچنان به توسعه زیرساخت های خود ادامه می دهند 
زیرا امیدوارند قیمت بیت کوین افزایش بالقوه ثبت کند با این حال، مشکلات عملیاتی، 
به ویژه برای به دست آوردن اعتبار مقرون به صرفه و مقابله با نرخ های بهره بالا پس از 

رویدادهایی مانند سقوط اف تی ایکس، همچنان ادامه دارد.
بیزنس نوشــت، برای عبور از این زمان های چالش برانگیز، ماینرهای پیشرو به دنبال 
راه حل های نوآورانه از جمله قراردادهای برق با نرخ ثابت و استفاده از هوش مصنوعی 
هستند. آنها همچنین برای افزایش کارایی هزینه و تنوع بخشیدن به جریان درآمد خود 

قبل از هاوینگ بعدی تحت فشار هستند.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۲.۲۳ تریلیون دلار برآورد 
می شود که این رقم نسبت به روز قبل ۲.۷۳ درصد کمتر شده است. در حال حاضر ۶۰.۵۶ 
درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین است که ۱.۱۵ درصد افزایش روزانه 

را ثبت کرده است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشــته ۷۸.۵۲ میلیارد دلار است که 
۱۰.۳۷ درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر 
۳.۶۳ میلیارد دلار است که ۴.۶۲ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال  
بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۷۲.۲۸ میلیارد دلار است که ۹۲.۰۵ درصد از 

کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

هوش مصنوعی در دولت کلید خورد
نخستین جلسه هم اندیشی به منظور بررســی نحوه و فرایند هوشمندسازی دولت با 

متخصصان و خبرگان بکارگیری هوش مصنوعی در کشور برگزار شد.
به گزارش سازمان اداری و استخدامی کشور، امید مقدمی سرپرست معاونت حکمرانی 
الکترونیک و هوشمندسازی دولت در این نشست تدوین و تبیین مدل استاندارد در دولت 
را مهمترین گام در استفاده از هوش مصنوعی عنوان کرد و گفت: برای هوشمندسازی 

دولت نیاز به الگوریتم و استراتژی مختص به آن خواهیم داشت.
وی افزود: سعی ســازمان اداری و استخدامی کشور در تدوین این سند بر این است که 
چارچوب و سیاست های مورد استفاده از هوش مصنوعی در کشور از یک الگو و چارچوب 
صحیح و مطابق با مدل استاندارد تعیین شده در این سازمان استفاده شود و به این وسیله 
بتوان باعث هم افزایی استفاده از هوش مصنوعی در انجام وظایف و ماموریت های دولت 

شد.
در این نشست سرپرست امور هوش مصنوعی و توسعه دولت هوشمند، معاون توسعه 
فناوری سازمان ملی هوش مصنوعی و مدیر فنی سازمان ملی هوش مصنوعی حضور 
داشتند. در ادامه پس از بحث و بررسی در خصوص ابعاد موضوع مقرر شد اقدامات اولیه 

در این خصوص پیگیری و نتیجه در جلسات آتی به بحث گذاشته شود.

»مایکروسافت« یک مرکز داده چوبی می سازد
مرکز داده جدید شرکت »مایکروســافت« قرار است از چوب ســاخته شود تا اثرات 
 )Microsoft(»زیست محیطی آن کاهش یابد. به گزارش ایسنا، شرکت »مایکروسافت
در حال آزمایش »الوار متقاطع چندلایه«)CLT( برای ساخت یک مرکز داده جدید در 

ویرجینیای شمالی است تا به کاهش انتشار کربن ناشی از فعالیت های خود کمک کند.
به نقل از تامز هاردوار، مایکروسافت به جای استفاده از فولاد و بتن معمولی که بیشتر 
ساختمان های تجاری از آن ساخته می شوند، تصمیم گرفت الوار متقاطع چندلایه را در 
جدیدترین مراکز داده خود با هدف کمک به کاهش انتشار گازهای گلخانه ای استفاده 
کند. این شرکت تخمین زده است که استفاده از چوب برای بخش هایی از مراکز داده، 
انتشار کربن را تا ۳۵ درصد نسبت به مراکز ساخته شده با فولاد کاهش می دهد. زمانی که 
الوار متقاطع چندلایه جایگزین بتن پیش ساخته شود، انتشار گازهای گلخانه ای حتی 

تا ۶۵ درصد کاهش می یابد.
مایکروســافت مراکز داده خود را در ویرجینیای شمالی به طور کامل از چوب نخواهد 
ساخت، بلکه بتن مورد استفاده در کف و سقف را با الوار متقاطع چندلایه جایگزین خواهد 
کرد و سپس یک لایه نازک تر از بتن را برای ماندگاری بیشتر چوب و محافظت از آن در 

برابر عناصر گوناگون به کار خواهد گرفت.
الوار متقاطع چندلایه گران تر از فولاد و بتن هستند اما از آنجا که ماده سبک تری است، 
استفاده از آن برای بخش های اصلی ساختمان به این معناست که سازه به فولاد کمتری 
برای پشــتیبانی نیاز دارد و بدین ترتیب، در مصرف مصالح و نیروی کار صرفه جویی 
می شود. »جیم هانا«)Jim Hanna( سرپرست گروه مهندسی مرکز داده مایکروسافت 
گفت: ما باید متفکران سیستم در کل زنجیره ارزش این مواد باشیم که به مراکز داده ما و 

تجهیزاتی که آنها را تامین می کنند، راه می یابند.
نیازهای انبوه قدرت و زیرساخت های رونق هوش مصنوعی، اهداف آب وهوایی چندین 
شرکت را به تعویق می اندازد. بنابراین، روش مایکروسافت برای جبران انتشار گازهای 
گلخانه ای با استفاده از راهبردهای ساخت وساز جایگزین می تواند به آن کمک کند تا به 

مسیر خود بازگردد.

انعقاد تفاهم نامه همکاری پارک فناوری های نرم و صنایع 
فرهنگی و دانشگاه آزاد واحد امارات

طی نشستی با حضور رئیس و مدیران پارک ملی علوم و فناوری های نرم و صنایع فرهنگی 
جهاد دانشگاهی و سرپرست دانشگاه آزاد اســلامی واحد امارات، تفاهم نامه همکاری 

مشترک میان این دو مجموعه منعقد شد.
به گزارش ایرنا از جهاد دانشــگاهی، رئیس پارک ملی علوم و فناوری های نرم و صنایع 
فرهنگی در این نشست، ضمن معرفی مهم ترین فعالیت های پارک و تاکید بر تخصصی 
بودن فعالیت های آن گفت: زمینه های کاری بسیاری برای انجام فعالیت های تخصصی 
مشترک با دانشگاه آزاد اسلامی واحد امارات وجود دارد که امیدواریم از این پس با جدیت 

پیگیری و عملیاتی شوند.
محمدحسین ایمانی خوشخو، برگزاری دوره های آموزشی از سوی هنرمندان و برگزاری 
نمایشگاه ها و رویدادهای مشترک و حضور شرکت ها و هنرمندان در این رویدادها را از 
جمله اقداماتی دانست که می توان با همکاری دانشگاه ازاد اسلامی واحد امارات پیش برد.
سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد امارات نیز در این نشست ضمن ابراز خرسندی از 
همکاری مشترک با پارک فناوری های نرم و جهاد دانشگاهی، گفت: دانشگاه آزاد اسلامی 
در امارات از قدیمی ترین دانشگاه های خارجی تاسیس شده در این کشور است که در 

شهرک دانش شهر دبی واقع شده و استقبال از هنر ایرانی به میزان زیادی وجود دارد.
رضا فدای وطن ابراز امیدواری کرد در قالب تفاهم نامه همکاری با پارک فناوری های نرم 
و صنایع فرهنگی، بتوان رویدادهای و دوره های آموزشی مشترک بین المللی برگزار کرد.

همکاری در برگزاری دوره های آموزشــی کوتاه مدت، همکاری در برگزاری رویدادها 
و نمایشگاه های مشترک، اســتفاده از ظرفیت شــرکت های عضو پارک فناوری های 
نرم و صنایــع فرهنگی، اشــتراک گذاری تجــارب و فضاهای در اختیــار طرفین در 
فعالیت های مشــترک، تشــکیل کارگروه اقتصادی مشترک و توســعه همه جانبه 
 اهداف طرفین، از جمله اهداف و حوزه های همکاری اســت که در قالب این تفاهم نامه 

پیگیری می شود.

اخبار

و  ماهواره هــای »کوثــر« 
»هدهد« بامداد سه شــنبه به 
عنوان نخستین ماهواره های 
بخــش خصوصــی، از پایگاه 
پرتاب وســتوچنی روســیه 
با ماهواره بر »ســایوز« با موفقیت به فضا پرتاب شــد. 
به گزارش ایرنا، ماهواره سنجشــی »کوثــر« و ماهواره 
»هدهد« در نخستین ساعات سه شنبه ۱۵ آبان توسط 
ماهواره بر سایوز روسی از پایگاه »وستوچنی« پرتاب شد 

و با موفقیت در مدار قرار گرفت.
رئیس ســازمان فضایی ایران، تعــدادی از اعضای تیم 
ســازنده ماهواره ها و خبرنگاران رســانه در پژوهشگاه 
فضایی ایران، به تماشــای پخش زنده ایــن پرتاب به 
نقطه مداری مورد نظر نشستند و شاهد پرتاب موفق آن 
بودند. ماهواره کوثر نخســتین محصول فضایی شرکت 
امیدفضا اســت که طراحی آن در تابستان ۱۳۹۸ آغاز 
شد، این ماهواره از استاندارد ماهواره های مکعبی پیروی 
می کند که باعث کاهش زمان و هزینه فرآیند ســاخت 

می شود.
ماهواره »کوثــر« کــه ۳۰ کیلوگــرم وزن دارد و عمر 
مداری آن بیش از ۳ ســال تخمین زده شــده، مجهز 
به دوربین هایــی در طیف NIR و RGB و نخســتین 
ماهواره ایرانی با وضوح متوسط ۳.۴۵ متر GSD )فاصله 
نمونه برداری از زمین( است که به معنای پیشرفته ترین 

ماهواره تا سال ۱۴۰۰ در ایران است.
ماهواره کوثر برای کاربردهای کشاورزی، نقشه  برداری 

و حدنگاری مناسب اســت و محدوده تصویر رنگی آن 
۱۵ کیلومتر و نرخ تصویربرداری ۶ فریــم بر ثانیه دارد 
و میانگین سن تیم ســازنده این ماهواره ۲۶ سال اعلام 

شده است.
»هدهد« یک ماهواره با استاندارد ماهواره های مکعبی 
اســت و مأموریت آن ایجاد بســتر اختصاصــی ارائه 
خدمات اینترنت اشــیا بین المللی باند باریک اســت. 
بیشــترین کاربرد خدمات ماهواره هدهد در بخش های 
کشــاورزی، حمل ونقــل و تدارکات و محیط زیســت 
اســت. وزن این ماهواره چهار کیلوگرم و ارتفاع مداری 
آن ۵۰۰ کیلومتر اســت و عمر مداری چهار سال دارد 
 و برای مقاصد کشاورزی و نقشــه برداری مورد استفاده 

قرار می گیرد.
در همین رابطه رئیس سازمان فضایی ایران با بیان اینکه 
جلسه شورای عالی فضا تا پایان ســال برگزار می شود، 
گفت: رئیس جمهور به حوزه ماهواره های مخابراتی ورود 
بسیار جدی داشت که این رویکرد می تواند برای کشور 

بسیار آورده خوبی داشته باشد.
بامداد سه شــنبه و راس ســاعت ۲:۴۸ دقیقه بامداد، 
ماهواره های کوثر و هدهد به عنوان نخستین ماهواره های 
بخش خصوصی بــا پرتابگر ســایوز از پایــگاه پرتاب 
»وســتوچنی« روســیه همراه با محموله های دیگر با 
موفقیت پرتاب شد. »حسن ســالاریه« رئیس سازمان 
فضایی ایران پــس از انجام موفق ایــن پرتاب درجمع 

خبرنگاران حاضر شد و به سوالات آنان پاسخ داد.
سالاریه در پاسخ به ایرنا درباره خبری که وزیر ارتباطات 
مبنی بر دســتور رئیس جمهور برای تامین منابع حوزه 
فضایی صادر کرده است، گفت: بر اساس مصوبات شورای 
عالی فضایی، بودجه سالیانه ای برای بخش های مختلف 

صنعت فضایی در نظر گرفته شده است. اکنون پیوستگی 
در صنعت فضایی حفظ شده است.

رئیس سازمان فضایی ایران تصریح کرد: پیش بینی  انجام 
شده در شورای عالی فضایی دولت قبل در زمینه بودجه 
صنعت فضایی، در دولــت جدید نیز بدون ایجاد دخل و 
تصرف و تغییر در سیاست ها، دنبال شده و در حال طی 

شدن است.
وی افزود: اتفاق خوب دیگری کــه رخ داد، این بود که 
رئیس جمهور به حوزه ماهواره های مخابراتی ورود بسیار 
جدی داشت که این رویکرد می تواند برای کشور بسیار 
آورده خوبی داشته باشد. سالاریه درباره زمان احتمالی 
برگزاری جلسه شورای عالی فضایی گفت: به طور حتم 
امسال جلسه ای خواهیم داشت، اما از زمان دقیق آن را 

اطلاعی ندارم .

معاون وزیر ارتباطات در پاســخ به دیگــر خبرنگاران 
درباره حضور بخش خصوصی در صنعت فضایی گفت: 
شــرکت های خصوصی خوبی در این صنعت توســعه 
یافته اند که از جمله آن می توان به شــرکت های وابسته 
به دانشگاه صنعتی امیرکبیر اشاره کرد. برای پروژه های 
ماهواره پژوهش ۱ و ۲ و ۴ با سه بخش خصوصی مختلف 
قرارداد منعقد شده و پروژه ماهواره »پژوهش ۳« نیز در 

مرحله مناقصه است.
رئیس ســازمان فضایی ایران با بیان اینکه تاکنون ۲۰ 
شرکت بخش خصوصی به صنعت ساخت ماهواره ورود 
کرده اند، خاطرنشان کرد: ســاخت منظومه ماهواره ای 
»شهید سلیمانی« با چندین شرکت خصوصی در کنار 
یک مجموعه دولتی در دستور کار قرار دارد و شرکت ها 

در کنار هم می توانند این ریسک ها را کاهش دهند.

ماهواره های »کوثر« و »هدهد« با موفقیت پرتاب شد

توسعه صنعت فضایی
News kasbokar@gmail.com

به گفته وزیر ارتباطات توســعه شبکه فیبرنوری اقدام 
دیگری برای پیگیری وضعیت آنتن دهی موبایل بوده و 
امیدوارند که با توسعه شبکه ثابت فیبر، بتوانند بخشی 
از بار شــبکه موبایل را تخلیه کنند که این نیز به بهبود 

کیفیت منجر خواهد شد.
به گزارش ایســنا، امروزه کاربرد تلفــن همراه تنها به 
تماس گرفتن محدود نمی شــود و برای جست وجو در 
اینترنت که مهم ترین کاربرد آن محسوب می شود، به 
آنتن قوی نیاز است. اما گاهی اوقات کاربران از ضعیف 
بودن آنتن دهی در برخی مناطق شــهری و روستایی 

گلایه می کنند.
به گفته کارشناســان ممکن اســت آنتــن دهی در 
مکان های روستایی کافی نباشــد که در این صورت، 
متاسفانه غیر از خارج شــدن از آن قسمت و رفتن به 
مکانی که آنتن بالایــی دارد، نمی تــوان کار دیگری 
انجام داد. نکته قابل توجه این اســت که کیفیت آنتن 
دهی تلفن همراه به این بســتگی دارد کــه بین آنتن 
تلفن و تلفن همــراه مانعی نباشــد؛ در واقع هر چقدر 

موانع بیشتری در میان باشــد، آنتن دهی کاهش می 
یابد. در یک مکان شــهری با تعداد زیادی ساختمان، 
 این موانع آنتــن را ضعیف کــرده و در مواقع بدتر آن

 را کاملا از بین می برد.
اما بخشی از موضوع به فرهنگ سازی در این زمینه باز 
می گردد چون برخی از مردم تصورشــان این است که 
آنتن های BTS مضر هستند، در حالی که بارها بررسی و 
اعلام شده است که میزان تشعشات BTS ها در کشور ما 
به مراتب از میزان استانداردی که در دنیاست، پایین تر 
است؛ بنابراین هیچ ضرری برای سلامتی ندارد و در این 
صورت بسیاری از مشکلات آنتن دهی برطرف می شود.

حال با وجود تأکید مسئولان در دولت های گذشته و 
اطلاع رســانی های لازم به نظر می رسد این موضوع در 
دولت چهاردهم هم مورد توجه قرار گرفته و سیدستار 
هاشمی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اخیرا درباره 

آن توضیحاتی ارائه کرده است.
وی درباره مشکلات آنتن دهی تلفن همراه در کشور که 
در بعضی موارد مشاهده می شود گفت که اپراتورها باید 

پاسخگو باشند و اگر چنین نشود، سازمان تنظیم  مقررات 
ارتباطات به این مســاله ورود می کند. وزیر ارتباطات 
افزود: چند نکته در بحث آنتن دهی وجود دارد که آنها 
را به شکل جدی دنبال می کنیم؛ یکی از موضوعات این 
اســت که برخی نقاط کور هستند و ما در حال احصای 

آنها هستیم.
هاشمی خاطرنشــان کرد: کار جدیدی که در سازمان 
تنظیم مقررات ارتباطات رقم زدیم تا برای همه حوزه 
مختلف و حتی روســتاها بتوانیم آن را اجرایی کنیم، 
مربوط به پایش میدانی پایش به منظور بررسی کمبود 
پوشش و عدم کیفیت اســت تا آنها را شناسایی و حل 
کنیم و خروجی آن را به شکل مرحله ای اعلام خواهیم 

کرد.
وی گفت: در برخی موارد، شــهروندان اقدام به نصب 
تجهیزاتی برای تقویت آنتن دهــی می کنند که باعث 
ایجاد تداخل فرکانسی شده و یک جاهایی نه تنها باعث 
بهبود کیفیت شبکه نشده، بلکه آن  را بدتر کرده است. 
به گفته وزیر ارتباطات توسعه شبکه فیبرنوری بخش 

دیگری از کار است و امیدوار هستند که با توسعه شبکه 
ثابت فیبر، بتوانند بخشی از بار شبکه موبایل را تخلیه 

کنند که این نیز منجر به بهبود کیفیت خواهد شد.
گفتنی اســت پیش از ایــن وی با حضور در نشســت 
مشترک با اعضای کمیســیون عمران مجلس شورای 
اسلامی که با هدف بررســی وضعیت آنتن دهی تلفن 
همراه در جاده های اصلی و فرعی کشــور برگزار شد، 
تشریح کرد که در در دولت چهاردهم وضعیت آنتن دهی 
تلفن همراه را مجددا بازنگری کردند، برخی از روستاها 
دارای پوشش آنتن بوده اما کیفیت مناسبی ندارند، لذا 
مشکلات موجود احصا و برآورد مالی آن انجام شده است 
و به دنبال تامین منابع آن هستند تا پوشش مسیرها و 
روستاها را مطابق با زمانبندی برنامه هفتم توسعه انجام 
دهند و این امیدواری وجود دارد که خدمات را به مردم 

سراسر روستاهای کشور بدهیم.
او اظهار کرده بود در حوزه پوشش آنتن در جاده ها نیز 
تاکید شد که پوشش دهی در مناطق کور و حادثه خیز 

جاده ها را با همکاری سایر دستگاه ها انجام دهند.

رییس سازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: با ایجاد یک 
کارگروه مشترک در حوزه نرم افزار این امکان فراهم می 
شود تا استانداردهایی برای تولید نرم افزار و اپلیکیشن  

مختلف طراحی و تدوین شود.
به گزارش مهر به نقل از ســازمان فنــاوری اطلاعات 
ایران، محمدمحسن صدر، رئیس سازمان و معاون وزیر 
ارتباطات در اولین روزهای کاری خود در جلســه ای 
میزبان فعالان بخش خصوصی و نمایندگان ســازمان 

نظام صنفی رایانه ای تهران)نصر( شد.
وی با بیان این مطلب که سازمان نظام صنفی رایانه ای 
می تواند بازوی ســازمان و پل ارتباطی دولت با بخش 
خصوصی باشد، تاکید کرد: سازمان فناوری اطلاعات 
ایران آماده است تا با تکیه بر ظرفیت های قانونی خود، 

عملکرد و دسترسی صاحبان کسب و کارها به خدمات 
مورد نیاز را تســهیل کند تا بدین ترتیب امکانی برای 
فعالســازی حداکثری ظرفیت های آنها ایجاد شده و 
به کمک فعالان این عرصه بتوانیــم اقدامات بزرگی را 
محقق کنیم. رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران با 
تاکید بر لزوم همکاری و هماهنگی بیشتر دولت و بخش 
خصوصی، گفت: فعال سازی حداکثری بخش خصوصی 
نه تنها منجر به اشتغالزایی مضاعف می شود بلکه با ارتقاء 
کیفیت سرویس ها شــرایطی فراهم می کند تا مردم از 

رفاه بیشتر برخوردار شوند.
وی ادامه داد: اجرای طرح زیست بوم کسب و کاری به 
منظور ایجاد یک زنجیره درست برای استفاده متقابل 
از ظرفیت های بخش دولتی و خصوصی و یا ایجاد یک 

منطقه آزاد خدمات مهندسی برای انجام پروژه های بین 
المللی، از جمله موضوعاتی اســت که پیشنهاد میکنم 
تحقیق، مطالعه و بررســی الزامات اجرایی آن با کمک 

بخش خصوصی انجام و عملیاتی شود.
وی ادامه داد: با ایجاد یک کارگروه مشترک در حوزه نرم 
افزار این امکان فراهم می شود تا استانداردهایی برای 
تولید نرم افزار و اپلیکیشن های مختلف طراحی و تدوین 
شود و معتقدم می تواند سالانه امکان صرفه جویی ۶۰ 

درصدی در زمان تولید نرم افزارها را فراهم کند.
علی حکیم جوادی، رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای 
کشور نیز در این دیدار ضمن تبریک بابت انتصاب دکتر 
صدر به ریاست سازمان فناوری اطلاعات ایران، اظهار 
کرد: با دانش و تجربه ای که وی از فعالیت های مختلف 

از جمله کار در بخش خصوصی به همراه دارد امیدواریم 
شــاهد همکاری حداکثری بخش دولتی و خصوصی 

باشیم.
وی در عین حال از سازمان فناوری اطلاعات ایران را نهاد 
ناظر بر فعالیت های سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور 
دانست و افزود: این سازمان و شرکت های زیرمجموعه 
آن از پتانسیل بالایی برخوردارند و در عین حال فعالانی 
که در شهرســتان های مختلف فعالیت دارند، ظرفیت 

بالایی برای ارتقاء خدمات دارند.
لازم به ذکر اســت، در این دیدار، مدیران سازمان نظام 
صنفی رایانه اســتان تهران، دغدغه ها و پیشنهاد های 
خــود را در جهت همکاری دولت بــا بخش خصوصی 

مطرح کردند.

نایب رئیس کمیسیون آموزش مجلس شورای اسلامی گفت: 
حکمرانی قانونمند در فضای مجازی می تواند جلوی ایجاد 

ترس و برهم زدن امنیت روانی جامعه را بگیرد.
فرشاد ابراهیم پور نایب رئیس کمیسیون آموزش مجلس 
شورای اســلامی در گفت وگو با مهر با اشاره به هشدار مقام 
معظم رهبری مبنی بر حفظ امنیــت روانی جامعه و درباره 
ارتباط امنیت روانی جامعه با فضای مجازی، گفت: در مقام 
نماینده مجلس و استاد دانشــگاه، لازم می دانم بر اهمیت 
بنیادین امنیت روانی جامعه تأکید کنم. امنیت روانی یکی 
از مؤلفه های اصلی ســلامت اجتماعی و از پایه های اساسی 
اعتماد عمومی اســت. فضای مجازی با سرعت فراگیری و 
قدرت نفوذ خود، به بستر مهمی برای تبادل اخبار و اطلاعات 

تبدیل شده است.
وی افزود: فضای مجازی به همان انــدازه که می تواند ابزار 
آگاهی بخشی باشد، در صورت انتشار اخبار و شایعات نادرست 
یا جهت دار، قادر است آســیب های جبران ناپذیری به روان 
جامعه وارد کند. ابراهیم پور تصریح کــرد: امروز می دانیم 
که جوامعی که از امنیت روانی بالا برخوردارند، رفتارهایی 
منطقی تر و تصمیماتی معقول تر در برابر مشــکلات اتخاذ 
می کنند و به نظر بنده، این همان نگرانی است که رهبر معظم 

انقلاب نیز در بیانات خود، به درستی به آن اشاره کردند.

وی افزود: به ویژه تأکید مقام معظــم رهبری بر لزوم توجه 
کسانی که در حوزه فضای مجازی فعال هستند و بر اهمیت 
مراقبت از اثرات این فضا بر افکار عمومی، بود؛ به همین دلیل، 
فضای مجازی نه تنها رسانه ای برای اطلاع رسانی، بلکه ابزاری 
قدرتمند در شــکل دهی به اذهان عمومی اســت و ارتباط 

مستقیمی با آرامش و اطمینان خاطر مردم دارد.
نایب رئیس کمیسیون آموزش مجلس با بیان اینکه فضای 
مجازی یله و رها، می تواند بســتر ایجاد ترس را فراهم کند، 
افزود: یکی از چالش های اصلی، همین ویژگی "یله و رها" 
بودن فضای مجازی است. فضایی که بدون قاعده و چارچوب 
رها شــود، مستعد تبدیل شــدن به بســتری برای انتشار 
بی پایه ترین و نگران کننده ترین شــایعات است. دشمنان 
کشور و افراد مغرض، با آگاهی کامل از این ویژگی، اقدام به 
تولید و انتشار اطلاعات تحریف شده و اخلال گرانه می کنند تا 

امنیت روانی جامعه را هدف قرار دهند.
وی گفت: در واقع، تجربه های داخلی و بین المللی نشــان 
می دهد که انتشــار بی ضابطه محتوا می تواند آثار مخربی 
بر جامعه بگذارد. به عنوان مثــال، در جریان برخی وقایع یا 
بحران ها، شاهد بوده ایم که شایعات و اخبار دروغین به سرعت 
در فضای مجازی منتشر می شوند و اضطراب عمومی ایجاد 
می کنند؛ اضطرابی که رفع آن، به زمان و انرژی بسیار نیازمند 

است و آسیب آن گاه تا مدت ها بر جامعه باقی می ماند. ابراهیم 
پور خاطرنشان کرد: حکمرانی قانونمند در فضای مجازی 
می تواند جلوی ایجاد ترس و برهم زدن امنیت روانی جامعه 
را بگیرد؛ بنده به عنوان نماینــده مردم، معتقدم حکمرانی 
قانونمند و مدبرانه در فضای مجــازی امری اجتناب ناپذیر 
اســت. حکمرانی قانونمند به معنای ایجاد ســاختارهای 
نظارتی، وضع قوانین شفاف و الزام به پاسخگویی در مقابل 
انتشار مطالب نادرست است. در بسیاری از کشورهای پیشرو، 
قوانین سخت گیرانه ای برای مدیریت و کنترل محتوای فضای 
مجازی وضع شده است. برای نمونه، مقررات اتحادیه اروپا و 
قوانین سنگاپور در خصوص مسئولیت پذیری پلتفرم های 
اینترنتی، نشــان از اهمیت این موضوع دارد. وی افزود: در 
کشور ما نیز، مجلس شورای اسلامی باید با همکاری سایر 
نهادهای ذیربط، ســازوکارهایی ایجاد کند تا مانع از ایجاد 
اضطراب های بی مورد در جامعه شــود. یکی از راهکارهای 
مؤثر، نظارت و الزام ســکوها به رعایت استانداردهای ملی و 
حفظ امنیت روانی مردم است. وقتی سکوها مسئولیت محتوا 
و پیامدهای آن را بر عهده بگیرند، محتوای نامناسب و شایعات 
نگران کننده به شکل قابل توجهی کاهش می یابد. ابراهیم پور 
تاکید کرد: درخواست برخی چهره ها برای رفع فیلتر برخی 
ســکوها، باید در قالب حکمرانی قانونمنــد فضای مجازی 

انجام شود که امنیت روانی جامعه دوباره توسط سکوهای 
پرمخاطب خارجی برهم نخورد چرا که مسأله رفع فیلتر برخی 
 سکوهای خارجی، موضوعی است که نیازمند رویکردی جامع 

و همه جانبه است.
وی اضافه کرد: تا زمانی که این سکوها متعهد به رعایت قوانین 
و ضوابط ملی ما نشوند، بازگشایی بی قید و شرط آن ها ممکن 
است مخاطراتی جدی برای امنیت روانی جامعه در پی داشته 
باشد. در بسیاری از کشورهای دنیا، پیش از آن که اجازه فعالیت 
به سکوهای خارجی داده شود، آن ها را به التزام به قوانین داخلی 
خود ملزم می کنند. این نماینده مجلس گفت: این مسأله نه تنها 
برای حفظ امنیت روانی مردم مهم است، بلکه باعث جلوگیری 

از مداخلات خارجی در امور داخلی کشور می شود.
وی افزود: رفع فیلتر این ســکوها باید منــوط به پذیرش 
مسئولیت پذیری و رعایت اصول حکمرانی فضای مجازی 
باشد. بدیهی اســت که ایجاد بســترهایی برای استفاده از 
پلتفرم های داخلی و حمایت از توسعه آن ها نیز می تواند گامی 
مؤثر در کاهش وابستگی به سکوهای خارجی و حفظ امنیت 
روانی جامعه باشد. نایب رئیس کمیسیون آموزش مجلس در 
پایان گفت: در نهایت، لازم به یادآوری است که هدف ما ایجاد 
فضایی امن، شفاف و قانونمند در فضای مجازی است تا مردم 

با آرامش و اعتماد، از اطلاعات منتشره استفاده کنند.

پیگیری وضعیت آنتن دهی تلفن همراه در دولت چهاردهم

استانداردهایی برای تولید نرم افزار و اپلیکیشن  تدوین می شود

رفع فیلتر در قالب حکمرانی فضای مجازی انجام شود
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کشاورزي

خشكســالي اثــرات زيانبــاري بــر 
بخش هاي مختلف اقتصادي كشــور 
مي گذارد اما بدون شــك كشاورزي از 
بخش هايي اســت كه بيشترين تاثير 
را از اين پديده متحمل مي شود. همه 
زيربخش هاي كشاورزي از جمله بخش آبزي پروري و پرورش 
آبزيان در ســال هاي گذشــته كم و بيش طعم خشكسالي را 
چشيده و به نوعي متضرر شــده اند اما امسال كه خشكسالي 
ابعاد منفي خود را بيشــتر به بخش كشــاورزي نشــان داد، 
 توليد كنندگان اين بخش متحمل خساراتي شده اند كه تصورش 

را نمي كردند.
 خشكسالي امسال در استان هاي غيرشمالي كه از منابع آب هايي 
مانند چاه هاي كشاورزي، قنوات، چشمه ها و رودخانه ها براي 
پرورش آبزيان استفاده مي كنند، بيشتر به چشم مي آيد و ابعاد 
اين خشكسالي به حدي بوده كه در برخي مزارع پرورش آبزيان، 

توليد نصف شده است كه جاي تامل دارد. 
چندي پيش محمــد پوركاظمي، رئيس موسســه تحقيقات 
علوم شيلاتي در گفت وگويي با ايسنا گفته بود كه خشكسالي 
اثرات زيانبــار و متعددي در تــداوم حيات آبزيان و توســعه 
آبزي پروري در كشــور دارد و تاثير خشكســالي براي ماهيان 
ســردآبي به مراتب بيشــتر از ديگر بخش هــاي آبزي پروري 
بوده به گونه اي كــه در بعضي از اســتان ها بــا كاهش ميزان 
دبي و حجــم آب، كيفيت آب بــراي زندگي آبزيــان پايين 
آمده و در بعضي از اســتان ها به ويژه اســتان هاي غرب كشور، 
خشكســالي موجب خشك شــدن منابع آب زيرزميني )چاه 
 و  چشمه( شــده و بعضي از مزارع توليد ماهي را كاملا تعطيل 

كرده اند.
 به گفته رئيس موسســه تحقيقات علوم شيلاتي كشور، بر اثر 
كم آبي و كاهش دبــي آب رودخانه ها، ميزان مهاجرت ماهيان 
براي تخم ريزي طبيعي به سرمنشا كاهش يافته و از سوي ديگر 
در زمان رهاسازي بچه ماهيان از طريق فعاليت  بازسازي ذخاير 

با تهديد جدي مواجه هستيم. 
   زمينگير شدن صيدگاه هاي ميگوي جزيره هرمز

به گفته حميد مقصودي، عضو تعاوني شيلات استان هرمزگان، 
29 هزار صياد در اين استان فعاليت دارند كه خشكسالي به طور 

مستقيم بر زندگي آنها تاثيرگذار بوده است. 
اين صياد درباره تاثير خشكســالي روي صيــد ماهي در اين 

استان، به »كسب وكار« مي گويد: در زمان خشكسالي همانند 
آنچه با آن روبه رو هستيم، آب باران و رودخانه كمتر به سمت 
دريا روان مي شوند و طبيعي است كه آب شيرين، مواد كاني و 
مغذي كمتري از اين طريق وارد آب هاي ساحلي دريا مي كند 
كه ماهيان و ديگر آبزيان براي تخم ريزي و پرورش نوزاد خود 

به آنها احتياج دارند. 
مقصودي معتقد است كه هرچقدر كه ورودي آب رودخانه ها 
به دريا كمتر شود معنايش اين است كه زيستگاه نوزاد ماهي ها 
محدود تر شده و حلقه اول توليد آبزيان تهديد شده است. اين 
پرورش دهنده ماهي با اشــاره به اينكه در شــرق بندرعباس 
حوالي جزيره هرمز در ســال هاي گذشــته 4 رودخانه فصلي 
جريان داشته كه در حال حاضر جريان ضعيفي دارد، گفت: اين 
منطقه از صيدگاه هاي اصلي ميگوي هرمزگان است كه سالانه 
نيمي از ميگوي هرمزگان در آن صيد مي شود اما اين صيدگاه 
به دليل خشكسالي در عرض يك سال 317 تن از توليد خود را 

از دست داده است. 
به گفته مقصودي به دنبال بروز خشكسالي در منطقه، شركت 
آب منطقه اي هرمزگان به بهانه تامين آب شرب مردم، دبي آب 
ورودي مزارع توليد ماهي ما را تا 50 درصد كاهش داده تا جايي 
كه در برخي مزارع، ماهي ها به دليل كمبود آب و اكسيژن خفه 
شدند و بسياري از توليدكنندگان خسارت جبران ناپذيري را از 

اين بابت ديده اند. 

    كاهش توليد آبزيان سرزمين چشمه ها
لرستان از ديگر استان هايي است كه يكي از قطب هاي پرورش 
ماهي در كشور به شمار مي آيد و به سرزمين چشمه ها و آبشارها 
شهرت دارد اما عمق خشكسالي امسال در كشور به حدي است 
كه حتي توليد آبزيان اين استان را نيز تحت تاثير قرار داده است. 
كيارش بيرانوند، يكي از پرورش دهندگان ماهي در اين استان 
كه در صــادرات ماهي نيز فعاليت مي كند، به »كســب وكار« 
مي گويد: سال گذشته در اين استان 22 هزار تن انواع آبزيان 
توليد شــده بود و با توجه به توســعه قابل توجه آبزي پروري 
در اين يك ســال، مجوزهايي كه صادر شــده، بايد امســال 
 توليد ما به 28 هزار تن مي رســيد كه به دليل خشكسالي اين

 اتفاق نيفتاد. 
بيرانوند با اشاره به اينكه ســالانه 13/5ميليارد مترمكعب از 
آب هاي لرستان از اين اســتان خارج مي شود، بر اين موضوع 

تاكيد مي كند: كاهش توليد ما در شــرايطي حاصل شده كه 
بيشتر توليد كنندگان ما در مسير خروجي اين آب قرار دارند 
در غير اين صورت خشكســالي توليد آبزيان لرستان را بيشتر 

تحت تاثير قرار مي داد. 
بيرانوند با تاكيــد بر ظرفيت بالقوه لرســتان در توليد آبزيان، 
ادامه داد: خشكسالي امسال موجب شد در درياچه پشت 2 سد 
استان نتوانيم اقدام به پرورش ماهي كنيم و در بقيه سدها نيز 

كاهش سطح آب را داشتيم. اين پرورش دهنده ماهي معتقد 
است: در سال هاي گذشته قفســي كه در قالب طرح پرورش 
ماهي استفاده مي شد، روي آب مي ماند اما امسال اين قفس ها 

به كف آب رسيده است.
 به گفتــه بيرانوند در اين اســتان در بخــش ماهيان گرمابي 
)كپور ماهيان( خشكســالي تاثير چنداني نگذاشــته اما در 
مناطق كــم آب در بخش هــاي ميانــي و غرب اســتان در 

 ميــان مــدت و بلندمــدت در بعضي از مــزارع بــا كم آبي 
مواجه شويم. 

اين پرورش دهنده معتقد است كه بر اثر كم آبي و كاهش دبي 
آب رودخانه ها، ميزان مهاجرت ماهيان براي تخم ريزي طبيعي 
به سرمنشا كاهش يافته و از ســوي ديگر در زمان رهاسازي 
بچه ماهيان از طريق فعاليت  بازســازي ذخاير با تهديد جدي 

مواجه هستيم. 

گزارش »كسب وكار« از تاثير خشكسالي برتوليد و پرورش ماهي

ماهي ها  تشنه  می میرند

پس از تامين منابــع آب، تلاش براي 
حفظ كاربــري اراضي كشــاورزي از 
ديگر دغدغه هاي مديران كشــاورزي 
كشور است. در تهران در پارك ها برج 
مي سازند و در روستاها در زمين هاي 

كشاورزي، خانه و ويلا. اين داستان قديمي است. 
در اين ميان با گشتي ساده در اطراف تهران مي توان آثار تخريب 
روي اراضي كشاورزي تغييركاربري داده شده را ديد كه سال ها 
پس از اجراي ناقص حكم، همچنــان بلاتكليف و بدون توليد 
باقي مانده اند.  مســاحت جنگل ها، مراتع، باغ ها و زمين هاي 
كشاورزي در كشور كاهش يافته و در برخي مناطق در معرض 
نابودي هستند. اين روند در چند سال اخير بسيار سرعت گرفته 
و هزاران اصله درخت در جنگل ها و مناطق حفاظت شده قطع 
شده و سازمان هاي حفاظت محيط زيست و جنگل ها و مراتع 
به عنوان متولي حفاظت از اين ميراث ملي نتوانســته اند براي 

جلوگيري از نابودي جنگل ها اقدام فوري انجام دهند. 
كارشناسان محيط زيست و كشــاورزي معتقدند اگر نابودي 
جنگل ها با روند فعلي ادامه يابد، در 30 ســال آينده در كشور 
جنگلي باقي نخواهد ماند. قوانين مرتبط با اين موضوع در سال 
1374 خورشيدي تصويب و سپس در سال 1385 اصلاح شد.

 طبق اصلاحيه قانون حفــظ كاربري اراضــي زراعي و باغ ها 
مصــوب 1385/8/1 مجلــس شــوراي اســلامي؛ هرگونه 
تغييركاربري اراضي زراعي و باغ ها منجر به صدور حكم قلع و 
قمع و اعاده به وضع سابق و پرداخت جزاي نقدي خواهد شد و 
تنها راه جلوگيري از وقوع چنين جرمي، اخذ مجوز از كميسيون 
تبصره يك ماده يك قانون مذكور )مســتقر در سازمان جهاد 

كشاورزي استان ها( اعلام شده است. 

  برخورد با زمين خواران
شمس ا... شــريعت نژاد، عضو كميسيون كشــاورزي، ضمن 
درخواست از دولت براي ورود جدي به مبارزه با پديده زمين 
خواري و تغيير كاربري اراضي، به »كسب وكار« مي گويد: دولت 
براي مقابله با اين پديده با دو گروه سوداگران كه با استفاده از 
روابط خاص و كشاورزان كه مجبور به فروش زمين هستند بايد 

با دو شكل متفاوت برخورد كند. 
نماينده مردم تنكابن، رامسر و عباس آباد از دولت مي خواهد كه 
هرچه سريع تر با تغيير كاربري اراضي كشاورزي و زراعي، مقابله 
كند و مي گويد: در بحث تغيير كاربري اراضي دولت بايد در ابتدا 
سوءاستفاده كنندگان و دوم كشاورزاني كه مجبور به اين كار 
هستند را در نظر داشته و با اين دو گروه برخورد متفاوت داشته 
باشــد. به گفته اين نماينده مجلس، در بحــث تغيير كاربري 
اراضي، افرادي هســتند كه با دريافت مجوزهاي غيرقانوني با 
اســتفاده از كانال ها و روابط خاص، كار خود را پيش مي برند. 
عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس با بيان 
اينكه اين افراد سوءاستفاده گر زمين را با قيمت ارزان مي خرند 
و باقيمت بسيار بالايي مي فروشند، تاكيد مي كند: بايد با اين 

افراد به صورت جدي برخورد شود. 

  ساخت و ساز در اراضي كشاورزي
اين نماينده مجلس در ادامه حرف هاي خود با اشــاره به اينكه گروه 
دوم كه در بحث تغيير كاربري زمين موردتوجه اند، مردمي هســتند 
كه زمين هاي زراعي را با قيمت ناچيز مي فروشــند، ادامه مي دهد: 
بايد بررسي شود چرا سود و منفعت اقتصادي لازم براي فعاليت هاي 
زراعي وجود ندارد و مردم زمين هاي كشاورزي حاصلخيز را با قيمت 
بسيار پاييني مي فروشند. عضو كميسيون كشاورزي با بيان اينكه در 
چند سال اخير ســرعت تغيير كاربري در بخش كشاورزي افزايش 
يافته، معتقد است كه در اكثر استان هاي كشور، تغيير كاربري اراضي 

كشــاورزي و فروش اين زمين ها براي ســاخت ويلا يا كاربري هاي 
ديگر وجود دارد و ديگر مختص استان هاي شمالي نيست.  به گفته 
شريعت نژاد در شمال كشور زمين خواري با شدت بيشتري در حال 
انجام است و ساخت و سازها بالا رفته به طوري كه جنگل ها نسبت به 
40 سال پيش به شدت تخريب شده اند. اين نماينده مجلس بر اين باور 
است حتي اگر قوانين موجود درست اجرا مي شد و نظارت بيشتري 
صورت مي گرفت، با همين قوانين نيز مي توانستيم جلوي تغيير كاربري 
اراضي را بگيريم و مانع از زمين خواري ها شويم، با وجود اين مجلس 
براي مبارزه با اين عمل غيرقانوني، اقدام به تشديد قوانين كرده است. 

  تعيين مجازات بازدارنده
عضو كميســيون كشاورزي تناسب نداشــتن مجازات تغيير 
كاربري زمين ها با جــرم را يكي از دلايل وجــود تغييرهاي 
گســترده زمين ها در روســتاها مي داند و می گويد: در قانون 
جديد مجازات شــديدي براي عاملان تغيير كاربري اراضي 
پيش بيني شــده اســت، مجازات ها بايد بازدارنده باشــند. 
به گفتــه وي نبود تناســب ميــان ارزش افــزوده حاصل از 
فعاليت هــاي زراعي و باغي بــا ارزش ايجادشــده از فروش 
زمين موجب شــده تا بســياري از كشــاورزان و باغداران به 

فروش يا تفكيك اراضــي خود اقدام كننــد. عوامل افزايش 
قيمت زمين، توريســتي بــودن منطقه، بيــكاري، موقعيت 
و امكانات روســتا از مهم ترين نيروهاي محرك انســاني در 
تشديد تغييرات كاربري اراضي و تخريب جنگل ها و افزايش 
اراضي مســكوني هســتند. او ادامه مي دهد: با برنامه ريزي 
صحيــح و در نظر گرفتــن عواملــي از قبيل ايجــاد قانوني 
كارآمد درباره كاربري زمين، حمايت دولت از كشــاورزان و 
 باغداران مي توان از تخريب جنگل ها و زمين هاي كشاورزي 

جلوگيري كرد. 

فعاليت هاي زراعي خرده مالكي براي كشاورزان سود ده نيست

زياندهي کشاورزي ؛ عامل تغییر کاربري زمین
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 صنعت
و معدن

 از آنجا كه توليد صنعت فرش دستباف 
در ايران به دوره مادهــا برمي گردد و 
ريشه در فرهنگ و تاريخ كشور دارد. به 
وضوح مشاهده مي شود كه تجارت اين 
محصول در دوران هاي مختلف رونق 
مناسبي داشته و با مدرن شدن اين صنعت روز به روز بر ميزان 
تقاضاي اين محصول دربازارهاي جهاني افزوده شده است. در 
چنين شرايطي و با تاكيدات صورت گرفته بر لزوم جدا شدن از 
اقتصاد تك محصولي و رونق صادرات و درآمدزايي، به نظرمي 
رسد دولت، مجلس و سياســت گذاران صنعت فرش دستباف 
بايد درصدد ايجاد تسهيل در روند توليد، عرضه و صادرات اين 

محصول استراتژيك باشند. 
در حال حاضر عمده ترين مشــكلات صنعت فرش دستباف 
كشور، علاوه بر حضور رقباي قدر در بازارهاي جهاني، تامين 
مواد اوليه )رنگ، طرح و الياف طبيعي و مصنوعي و...( با كيفيت 
مطلوب و در نهايت، مشــكلات مالياتي شديد در اين صنعت 
است كه اين امر در مدت اخير باعث شــده تا وزارت صنعت، 

معدن و تجارت نيز در اين خصوص وارد عمل شود. 
به نحوي كه چندي پيش عين ا... علاء، مشــاور امور مالياتي 
وزارت صنعت، معدن و تجارت بر لزوم تهيه و تدوين لايحه اي 
جهت رفع مشكلات مالياتي در صنعت فرش كشور تاكيد كرد، 
تا پس از بررسي هاي لازم اين لايحه تهيه و به مجلس شوراي 
اســلامي ارائه و پس از اجراي آن مسير توليد اين محصول در 

كشور هموار شود. 
در اين رابطه غلامحسين نيشابوري، نايب رئيس اتحاديه صنف 
فروشندگان فرش دستباف درگفت وگو با »كسب وكار« بيان 
كرد: صنعت فرش در كشور از جمله صنايعي به شمار مي رود كه 
با توجه به اثربخشي آن در ميزان صادرات كشور و قابليت فراوان 
افزايش آن، متاسفانه مدت هاست كه مورد غفلت قرار گرفته 
است و مشكلات عديده اي را در چرخه توليد و عرضه خود دارد. 
وي ادامه داد: در گذشته بازار فرش دستباف شكل انحصاري 
داشت و تقاضا براي آن به شدت بالا بود، اما با ورود ساير كشورها 
به توليد اين محصول و به وجود آمدن رقابت، فرش از انحصاري 
بودن خارج شد و هر كشوري كه توانايي توليد اين محصول را 

داشت، مي توانست بازاري را تسخير كند. 
وي گفت: در اين شرايط، قيمت تمام شده و كيفيت حرف اول 
را در بازارهاي بين المللي مي زد و محصولي كه كيفيت و قيمت 

مناسب تري را داشت، بيشترين تقاضا را جلب مي كرد. در اين 
حالت با توجه به قيمت بالاي فرش كشور به دليل اعمال برخي 
سياست هاي نادرست در روند توليد و عرضه، متاسفانه كيفيت 
و قدمت، فداي سياست هاي نادرست  شــد و برخي از بازارها 
تحت تسخير كشــورهاي توليدكننده اي كه قيمت و كيفيت 
 پايين تري داشــتند، قرار  گرفت كه البته اين روند تاكنون نيز

 ادامه دارد. 
نايب رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش دستباف افزود: 
براي رفع اين معضل و دستيابي به جايگاه اوليه كشور درتوليد و 
صادرات فرش دستباف در بدو امر بايد زمينه هايي فراهم شود تا 
توليد كننده بتواند با بهره گيري از مواد اوليه باكيفيت و كاهش 
پرداخت هزينه هاي جانبي، قيمت تمام شــده خود را كاهش 
دهد و درعرصه رقابت، هم از جهت كيفيت و هم از لحاظ قيمت 

موفق تر باشد. 
وي درباره مشكل عمده فعالان فرش دستباف گفت: ماليات از 
جمله مشكلاتي بوده كه سال ها بر توليد كنندگان و فروشندگان 
فشار وارد كرده است، اين در حالي است كه مدت ها پيش اعلام 
شــد كه توليدكنندگان از پرداخت ماليات معاف هستند اما 
توجهي به اين امر صورت نگرفت و توليدكنندگان كماكان ملزم 

به پرداخت ماليات هاي سنگين هستند. 
نيشابوري با انتقاد از كل سيستم مالياتي در بخش صنعت فرش 
بيان كرد: در حال حاضر رونــد تعيين ميزان ماليات در بخش 
فرش نادرست است زيرا تكيه بر فاكتورها و مميزي هاي سازمان 
امور مالياتي تنها باعث مي شود افرادي كه بايد ماليات كمتري 
بپردازند، مجبور به پرداخت ماليات بيشــتري شوند و در اين 

صورت عدالت در پرداخت ماليات زير سوال برود. 
وي گفت: طبق قانون ماليات كســاني كه در شهرستان ها به 
فعاليت مي پردازنــد درصورتي كه دفتر كار خود را در شــهر 
ديگري داير كنند، از معافيت مالياتي برخوردار نمي شوند كه 
اين امر نيز اقدامي غيرمنطقي به نظر مي رسد، به نحوي كه در 
اين خصوص نيز فهرستی از اين توليدكنندگان شهرستاني تهيه 
شده تا با ارائه به مجموعه هاي مرتبط جلوي اين برخوردهاي 
نادرست در صنعت فرش گرفته شــود و فعال صنعت فرش با 

آرامش بيشتري به توليد محصول بپردازد. 
وي درباره تهيه و تدوين لايحه رفع معضلات مالياتي نيز بيان 
كرد: چندي پيش بحث تهيه و تدوين اين لايحه جهت تسهيل 
درفعاليت توليدكنندگان صنف فرش دســتباف مطرح شد تا 

با اين اقدام جلوي هرگونه برخوردهاي ســليقه اي، ماليات بر 
درآمد واحدهاي توليدي و اعمال فشــارهاي بي دليل از سوي 
سازمان امور مالياتي گرفته شــود كه درحال حاضر اين مورد 
 درحال بررسي توســط وزارت صنعت و مركز ملي فرش ايران

 است. 

وي در رابطه بــا روند تهيه اين لايحه ابراز داشــت: با انعكاس 
مشــكلات مالياتي توســط توليد كنندگان فرش دستباف به 
اتحاديه مربوطه و بررسي جلسات پيوسته با مركز ملي فرش، 
وزارت صنعت و مجموعه هاي مرتبــط اين لايحه تهيه و پس 
از بررسي نهايي توسط وزارت صنعت، به مجلس ارائه خواهد 

شد؛ كه البته اين لايحه درحال حاضر درمرحله بررسي جهت 
تدوين قرار دارد و اميد مي رود با تهيه و اجراي آنها از بخشي از 
هزينه هاي تحميلي به توليد اين محصول كاسته شود و ايران 
بتواند همچون گذشته بيشتر بازارها را در عرصه صادرات فرش 

تحت سلطه خود قرار دهد. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

فرش ایرانی، قربانی سیاست های مالیاتی 

ســال گذشــته كــه معــاون اول 
رئيس جمهور در »چهارمين همايش 
چشــم انداز صنعت فولاد« برضرورت 
تدوين نقشــه راه در اين حوزه تاكيد 
كرد، اميد فعــالان صنعتي براي ارائه 
سند چشــم انداز فولاد زنده شد اما با گذشــت نزديك به يك 
سال از اين همايش و ادامه مشكلات در زمينه مكان سنجي و 
نيازسنجي احداث مجتمع هاي فولادي نشان داد كه طراحي 

اين سند به دست فراموشي سپرده شده است. 
در اين ميان ابراز نگراني مسئولان صنعتي استان هاي مختلف 
از اســتقبال رو به گســترش ســرمايه گذاران براي احداث 
كارخانه هاي فولاد در مناطق فاقد شــرايط و زيرساخت هاي 
لازم، اهميت تدوين ســند چشــم انداز در صنعت فولاد را بار 
ديگر گوشــزد مي كند.  در همين خصوص بهــادر احراميان؛ 
عضو هيات مديره انجمن توليدكنندگان فولاد ضمن اشاره به 
استقبال مسئولان دولتي و نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
براي احداث مجتمع هاي فولادســازي در شهرهاي مختلف 
به »كســب وكار« گفت: باتوجه به اينكه صنعت فولاد يكي از 
راه هاي شناخت توسعه و پيشرفت صنعتي يك كشور محسوب 
مي شود، تمايل بســياري از سوي ســرمايه گذاران دولتي و 
خصوصي براي تاسيس مجتمع هاي فولادي از جمله ذوب آهن، 

نورد و... مشاهده مي شود. 
احراميان افزود: باوجود رغبت فراوان ميان سرمايه گذاران در 
اين حوزه، در اغلب طرح هاي 8گانه فــولادي كه اكنون به 7 
طرح كاهش يافته اند، مكان يابي دقيق و مناسبي براي احداث 
مجتمع هاي فولادي صورت نگرفته اســت ضمن اينكه ساير 
كارخانه های فولادي خصوصي و دولتي فعال نيز با اين مشكل 

دست به گريبانند. 
وي در ادامه اظهار كرد: فعالان فولادي بارها بحث بي توجهي 
به مكان يابي و مكان سنجي را مطرح و در اين زمينه اعلام خطر 
كرده اند اما اين موضوع چندان از ســوي مسئولان امر جدي 

گرفته نشده است. 
اين عضو هيات مديره انجمن توليد كنندگان فولاد ضمن اشاره 
به سهل الوصول بودن مكان سنجي براي احداث كارخانه هاي 
فولاد، افزود: در حال حاضر بــازار داخل از محصولات فولادي 
اشباع شــده اســت و اين محصول مازاد مصرف داخل توليد 
مي شود پس درصورت استقبال سرمايه گذاران براي توليد آهن 
اسفنجي يا هربخش از زنجيره توليد فولاد، درابتدا بايد برنامه اي 

براي صادرات و شناخت بازارهاي خارجي طراحي شود. 
احراميان ادامه داد: فعاليت در بخش صادرات نيازمند احداث 
كارخانه در نزديكي مرزهاي آبي به ويژه آب هاي آزاد اســت 
زيرا در غير اين صورت، ســرمايه گذاري در حوزه فولاد توجيه 
اقتصادي ندارد. وي ادامه داد: تجربه 10 ســال گذشته نشان 
داده است كه ورود سرمايه گذاران به حوزه فولاد بدون بررسي 
و تحقيقات لازم درحوزه مكان يابي و مكان سنجي بوده است 
اما هم اكنون مهم ترين مساله اي كه بايد موردتوجه قرار بگيرد، 

بحث كاهش هزينه هاي حمل و نقل منابع آبي و ذخاير معدني 
است.

 
  حوزه فولاد کشور نیازمند تدوین سند چشم انداز

محمدبياتيان؛ عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي 
اسلامي ضمن انتقاد از نبود استراتژي مشخص در زمينه توسعه 
صنعت و معدن كشور گفت: متاسفانه استان ها و مناطق مختلف 
كشور نقشه راه مشخصي در بخش صنعت و معدن ندارند كه 
در اين زمينه مي توان به تجربه تلخ احداث ذوب آهن اصفهان و 

مشكلات ايجاد شده در پي احداث اين مجتمع در كنار منابع 
آبي منطقه اشاره كرد. 

بياتيان ادامه داد: درحال حاضر آنچه مهم به نظر مي رسد احداث 
كارخانه هاي فولادي در نزديكي منابع آبي، ذخاير معدني و تهيه 
زيرساخت هاي مناسب دراين مناطق است. به عنوان نمونه استاني 
مانند گيلان زيرســاخت ريلي لازم را براي حمل و نقل ندارد و 
ساخت كارخانه فولاد دراين اســتان توصيه نمي شود. نماينده 
مردم بيجار در مجلس شوراي اسلامي ضمن پيشنهاد به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت براي تدوين نقشــه راه در حوزه فولاد 

گفت: اين وزارتخانه بايد هرچه سريع تر براي تمامي حوزه هاي 
صنعتي و معدني سند چشــم انداز تدوين كند زيرا هم اكنون در 
بسياري از صنايع به دليل وجود اقدامات سليقه اي شاهد ساخت 
مجتمع هاي صنعتي و معدني هستيم كه علاوه بر نبود اقدامات 
كارشناسي لازم، صرفه اقتصادي نيز به همراه ندارند. بياتيان افزود: 
در صورتي كه بازار داخلي از محصولات فولادي اشباع شود براي 
صادرات در اين حوزه نيز بايد بحث نيازسنجي جدي گرفته شود 
زيرا تجربيات موجود در زمينه صادرات فرش، كاشــي و... نشان 
داده است كه نبود كارشناسي در زمينه نيازسنجي و تشخيص 

نادرســت مقاصد هدف، شكســت در بازار داخلي را نيز موجب 
مي شود.   اين عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس در پايان 
گفت: با توجه به مشكلات موجود در حوزه صنعت و معدن كشور 
و نبود استراتژي لازم در اين زمينه، حدود 150 نفر از نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي تذكري را براي ارائه به وزيرصنعت، معدن 
و تجارت آماده كرده اند كه در آينده نزديك اين تذكر را در صحن 
علني مجلس مطرح مي كنند تا بر اين اســاس ايــن وزارتخانه 
 هرچه ســريع تر ســند چشــم اندازي را براي اين حوزه تدوين

 كند. 

»كسبوكار«ازنيازصنعتفولادگزارشمیدهد

راه صادرات فولاد دسترسی به آب های آزاد است
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رئیس پژوهــش و فنــاوری هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان:

پالایشگاه اصفهان تامین کننده 
۲۳ درصد انرژی کشور است

محسن مرادمند در نشســت مشترک شرکت 
های عضو صندوق پژوهش و فناوری غیر دولتی، 
سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی فولاد مبارکه 
با اشاره به اینکه پالایشگاه اصفهان تامین کننده 
۲۳ درصد انرژی کشور است ، گفت: در یک بازه 
زمانی استراتژی در این شرکت بر مبنای کیفی 
سازی محصولات بود ولی اکنون استراتژی این 
شرکت بر مبنای آینده پژوهی و تبدیل به هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان اســت که با ۸ شرکت زیر 

مجموعه این امر محقق شده است.
محسن مرادمند، تصریح کرد: پالایشگاه اصفهان 
ســرمایه گذاری ۶٫۲ میلیارد دلار در پروژه های 
آتی خود را هدف قرار داده است و این طرح ها به 
همت شرکت های داخلی و دانش بنیان عملیاتی 

میشوند.
وی ادامه داد: این شــرکت ها در تامین و اجرای 
پروژه ها و رسیدن به پالایشــگاه به اهداف خود 

کمک موثری ایفا می کنند .
صالحیون ،مسئول مرکز نوآوری فولاد مبارکه نیز 
در این نشست با اشاره به اینکه صندوق سرمایه 
گذاری فولاد به عنوان صندوق نو آوری و فناوری 
در ۳ سال اخیر اقدام به ارزیابی شرکت های زیادی 
کرده است گفت:  اکنون این صندوق بر روی ۴۰ 
شرکت که در رابطه با هوش مصنوعی و رباتیک 
فعالیت می کنند و کارشان مرتبط با اقدامات فولاد 
مبارکه است سرمایه گذاری کرده است که همه 
این ها بازوی فناورانه فولاد و دیگر صنایع هستند.

در این نشست مشترک علاوه بر معرفی هلدینگ 
پالایــش نفت اصفهــان و صنــدوق پژوهش و 
فناوری غیردولتی، ســرمایه گذار شرکتی فولاد 
مبارکه MSTID تعدادی از شرکتهای عضو این 
صندوق سرمایه گذاری به تشریح توانمندی ها و 

دستاوردهای خود پرداختند.
زمینه فعالیت این شرکتها شامل ربات های بازرسی 
و تعمیرات صنعتی، ربات لایروبی و بازرسی کف 
مخازن نفتی، ربات رسوب زدایی و بازرسی لخته 
گیرهای انگشــتی گاز؛ بازدید پهپادی با اهداف 
پایش خطــوط اتصالاتی )خطــوط انتقال برق، 
آب، گاز، نفت و فلر(، پایش مشعل ها و مخازن با 
دوربین ترمال، تهیه مدل سه بعدی سایت با پهپاد 
فوتوگرامتری، تعیین سطح نفت در مخازن نفتی 

با پهپاد ترمال است .
همچنین شرکت های فعال در رابطه با اتوماسیون 
صنعتی نســل جدید، پیاده سازی تحلیل داده و 
امنیت شبکه صنعتی، آنالیز عنصری آنلاین لیزری 
LIBS )سیستم آنلاین تشخیص عناصر(،واقعیت 
افزوده و واقعیت مجازی )سیســتمهای واقعیت 
افزوده و واقعیت مجازی با کاربری آموزشــی و 
تعمیر و نگهداری و ارتقــای عملکرد اپراتورهای 
خط تولید(، استحصال مواد پیشرفته از کاتالیست 
پالایشگاه و پتروشیمی، تولید قطعات تنگستنی 
و کاربید تنگســتن )مصارف: مته های حفاری و 
…(ارتعاش سنج، خدمات عیب یابی ارتعاشی 
ماشینهای دوار، پایش سلامت سازههای صنعتی، 
نصب و راه اندازی سیســتم های پایش وضعیت 

دائمی نیز معرفی شدند.

مدیرعامل شرکت توزیع و پخش فراورده های 
نفتی چهارمحال و بختیاری:

مصرف بنزین در چهارمحال و 
بختیاری رشد بالایی داشته است

مدیرعامل شرکت توزیع و پخش فراورده های 
نفتی چهارمحال و بختیــاری گفت: مصرف 
بنزین در این استان نیز مانند کشور نسبت به 

سنوات قبل رشد بسیار بالایی داشته است.
ساســان تیموری اظهار کرد: مصرف بنزین 
در اســتان چهارمحال و بختیاری نیز مانند 
کشور نسبت به سنوات قبل رشد بسیار بالایی 
داشته اســت. وی تصریح کرد: مصرف بنزین 
امسال نسبت به سال گذشته در چهارمحال و 
بختیاری بالغ بر ۱۰ درصد افزایش یافته است.

مدیرعامل شرکت توزیع و پخش فراورده های نفتی 
چهارمحال و بختیاری اضافه کرد: از هم استانی ها 
درخواست می شــود در صورت امکان استفاده 
از وســایل عمومی را برای تردد جایگزین کنند، 
همچنین به این نکته توجه داشــته باشند که از 
سوخت پاک CNG در جایگاه ها به جای بنزین 
اســتفاده کنند. تیموری بیان داشت: همچنین 
همشــهریان در زمان مراجعه بــه جایگاه ها از 
کارت های سوخت شخصی خود استفاده کنند 
چون کارت های موجــود در جایگاه ها متعلق به 
کسانی است که درخواست کارت سوخت داده اند 

یا کارت همراه خود ندارند.

ایــلام- آذر یعقوبیــان : 
سردار ســلیمانی با اشاره 
بــه تاریخچه ســلطنت 
رضاخان، گفت: رضاخان 
به عنوان یک نظامی، پس 
از کودتای ســوم اســفند 
۱۲۹۹ و با حمایت کشورهای بیگانه، سلسله پهلوی 
را تأسیس کرد و به سرکوب قیام های مختلف داخلی 
از جمله قیام میرزا کوچک خان جنگلی و شــیخ 
محمد خیابانی پرداخته و نیروی نظامی جدیدی را 

تحت عنوان ارتش نوین تشکیل داد.
رئیس سازمان بسیج مستضعفین با اشاره به اینکه 
انقلاب اسلامی مفهوم جدیدی از قدرت را معرفی 
کرد،گفت: امــام خمینی )ره( نظریــه جدیدی از 

مردم سالاری اسلامی را عملیاتی کردند.
سردار غلامرضا ســلیمانی، رئیس سازمان بسیج 
مســتضعفین، صبح امروز )۱۴ آبان ماه( در یادواره 
شــهدای عملیات غرورآفرین محرم که در یادمان 
شــرهانی شهرســتان دهلران برگزار شد، ضمن 
گرامیداشت یاد شــهدای این عملیات و شهدای 
جبهه های مقاومت، به ویژه روح مطهر سیدالشهدای 
جبهه های مقاومت و ســپهبد شــهید حاج قاسم 
ســلیمانی، با اشــاره به حوادث تاریخی ۴۵ سال 
گذشته پیرامون انقلاب اســلامی، گفت: حوادث 

تاریخی ۴۵ سال گذشــته ایران اسلامی پیرامون 
انقلاب اســلامی نمونه ای از تاریخ اســلام از صدر 

اسلام تا سال ۱۳۵۷ است.
سردار ســلیمانی افزود: ملت ایران بعد از پیروزی 
انقلاب اســلامی به دنبال جنگ نبود و هدف آن ها 
ساختن کشور و پر کردن خلأهای دوران ستمشاهی 
بود. رئیس سازمان بسیج مستضعفین در ادامه به 
چرایی آغاز جنگ علیه ملت ایران اشاره کرد و بیان 
داشت: پیروزی انقلاب اســلامی تغییرات بزرگی 
در دنیا ایجاد کرد و آغــاز یک دوره جدید در تاریخ 
بشریت محسوب می شــود. وی با تأکید بر ساقط 
شــدن رژیم پهلوی به رهبری امام راحل، تصریح 
کرد: ملت ایران با دســت خالی، مقتدرترین رژیم 

آمریکایی در منطقه غرب آسیا را سرنگون کرد.
رئیس سازمان بسیج مستضعفین، به تشریح تأثیرات 
انقلاب اســلامی ایران بر تغییر هندسه قدرت در 
ســطح جهانی پرداخت و با اشــاره به دعوت امام 
خمینی )ره( از ملت ایران به اسلام، گفت: این دعوت 
منجر به فروپاشــی اتحاد جماهیر شوروی سابق، 
بزرگ ترین کشــور آن زمان، شــد و نشان دهنده 

تغییرات اساسی در ساختار قدرت جهانی بود.
سردار ســلیمانی با بیان اینکه انقلاب اسلامی یک 
قدرت جدید را در منطقه غرب آسیا به وجود آورد و 
این تغییر همچنان ادامه دارد، بیان کرد: در ۴۵ سال 
گذشته، تحولات مرتبط با این تغییر هرگز متوقف 
نشده و در یک مسیر صعودی در حال حرکت است.

وی همچنین به تغییر مفهوم قدرت اشــاره کرد و 
گفت: پیش از پیروزی انقلاب اسلامی، قدرت نظامی 
مهم ترین عامل در تحولات جهانی بود. اما انقلاب 
اسلامی با دستان خالی، قوی ترین رژیم وابسته به 
آمریکا در منطقه را ساقط کرد و ۶۰ هزار مستشار 

آمریکایی را از ایران اخراج کرد.
وی همچنین به تحولات مربوط به مسئله فلسطین 
اشاره کرد و گفت: انقلاب اسلامی توانست مفهوم 
جدیدی از قدرت را ایجاد کند که تأثیرات آن نه تنها 
بر سرنوشت ملت ایران بلکه بر تحولات جهانی نیز 

قابل مشاهده است.
رئیس سازمان بسیج مستضعفین، به تشریح تأثیرات 
انقلاب اســلامی و دفاع مقدس بر تحولات جهانی 
پرداخت و با اشاره به سه نقطه عطف بزرگ در تاریخ 
معاصر، گفت: این تحولات باعث شد که نظام سلطه 
به فکر مهار ملت ایران بیفتد. چرا که ایران به عنوان 
اولین کشور مسلمان در عصر جدید، در مرحله ای 
جدید از تاریخ سازی و تمدن سازی قرار گرفته است.

وی خاطرنشان کرد: در دوران جنگ تحمیلی، رژیم 
بعث صدام از حمایت کشــورهای مختلف غربی و 
شرقی برخوردار بود و این کشورها به تجهیز صدام با 

سلاح های پیشرفته کمک کردند.
سردار ســلیمانی به آزادســازی ارتفاعات میمک 
در زمســتان ۱۳۵۹ و پیروزی عملیات غرورآفرین 
محرم در آبان ۱۳۶۱ به عنــوان دو نقطه عطف در 
دفاع مقدس اشــاره کرد و گفت: ایــن پیروزی ها 

نمایانگر اراده و شایستگی ملت ایران بودند. سردار 
سلیمانی بیان کرد: امام خمینی )ره( نظریه جدیدی 
از مردم سالاری اسلامی را با تأکید بر دفاع مردمی و 
همه جانبه عملیاتی کردند، این نظریه نه تنها شامل 
ارتش جمهوری اسلامی و سپاه پاسداران بود بلکه 

مردم نیز به میدان نبرد فراخوانده شدند.
وی بــه عملیات های مختلف دفاع مقدس اشــاره 
کرد و گفت: هشت ماه پس از آزادسازی خرمشهر، 
ارتش متجاوز صدام به شدت آسیب دید و تعدادی 
از نیروهای آن کشته یا به اســارت درآمدند و این 

پیروزی ها و مکتب دفاعی انقلاب اسلامی، الگویی 
جدید برای دفاع در سطح جهانی ایجاد کرده است.

سردار ســلیمانی با اشــاره به تاریخچه سلطنت 
رضاخان، گفت: رضاخان به عنوان یک نظامی، پس 
از کودتای سوم اسفند ۱۲۹۹ و با حمایت کشورهای 
بیگانه، سلسله پهلوی را تأسیس کرد و به سرکوب 
قیام های مختلف داخلی از جمله قیام میرزا کوچک 
خان جنگلی و شــیخ محمد خیابانــی پرداخته و 
نیروی نظامی جدیدی را تحت عنوان ارتش نوین 

تشکیل داد.

رئیس سازمان بسیج مستضعفین در یادواره شهدای عملیات غرورآفرین محرم:

نقاط عطف دفاع مقدس آزادسازی ارتفاعات میمک و پیروزی عملیات محرم  است

 ایلام - معاون حل اختلاف دادگســتری اســتان ایلام بــا بیان اینکــه ۲۱۵ هیئت 
صلح با بیش از یــک هزار صلح یــار در این اســتان فعالیت دارند، گفــت: ۶۲ درصد 
 پرونده های ارجاعی به شــوراهای حل اختلاف این اســتان منجر به صلح و ســازش 

شده است.
عابدین کوهی" در نشست خبری با اصحاب رسانه و مطبوعات استان ایلام، با اشاره به 
سالگرد راه اندازی شوراهای حل اختلاف در کشور، اظهار کرد: در سال ۱۳۷۹ تشکیل 
نهاد شورای حل اختلاف به موجب ماده ۱۸۹ قانون برنامه سوم توسعه، پیش بینی شد و 
پس از آن، آئین نامه اجرایی این ماده قانونی تدوین و در سال ۱۳۸۱ به طور رسمی آغاز 
به کار نهاد شورای حل اختلاف در کشــور کلید خورد و امروز به عنوان معاونت توسعه 

حل اختلاف و به وظایف خود در راستای ایجاد صلح و رفع اختلاف بین مردم در طرح 
دعواهای قضایی عمل می کند.

وی با بیان اینکه امروز سه نهاد داوری، میانجی گری در امور کیفری و ستاد صبر در قالب 
معاونت شوراهای حل اختلاف فعال هستند، افزود: نظام های حقوقی دنیا به این نتیجه 
رسیده اند با توجه به اینکه محاکم دادگستری همواره با اطاله دادرسی مواجه هستند، 
موضوع داوری و برون سپاری امور قضایی امروز در ســطح دنیا رواج پیدا کرده چرا که 

داوری اطاله دادرسی نداشته و فاقد تشریفات قضایی است.
معاون حل اختلاف دادگستری استان ایلام با بیان اینکه در کشور امور داوری در ۲ حوزه 
خانواده و حرفه ای به معاونت حل اختلاف دادگستری واگذار شده است، افزود: در امور 
کیفری برای جرائم ۶ و هفت و هشت نیز میانجی گری پیش بینی شده که افرادی بتوانند 
خارج از دادگستری با سازوکاری که در شــوراهای حل اختلاف پیش بینی شده است، 
نسبت به ایجاد صلح و سازش بین طرفین و شیوه های جایگزین حل وفصل دعاوی خارج 

از دادگستری اقدام لازم انجام شود.
کوهی با بیان اینکه در استان ایلام برای ۱۱ داور حرفه ای و ۲۱ نفر هم به عنوان میانجیگر 
پروانه صادر شده است، تصریح کرد: در حال حاضر تعداد ۲۵ نفر برای اخذ پروانه داوری 
حرفه ای درحال مصاحبه و مراحل گزینشی هستند و ۱۷نفر هم برای امر میانجی گری 

در حوزه ستاد صبر که متشکل از سه کلمه صلح، بخشایش و رضایت است.
وی با بیان اینکه در قوه قضاییه اساس نامه ای برای ستاد صبر و هیئت های صلح تدوین 
شده است، ابراز کرد: اعتلای فرهنگ صلح و سازش و رضایت، ارتقاء جایگاه جمهوری 
اسلامی و دســتگاه قضا در عرصه صلح طلبی و حقوق بشــر، نظام مند کردن و تقویت 
مشارکت و افزایش نهادهای مردمی با قوه قضائیه، استفاده از شیوه های فرهنگ سازی 
و توسعه فرهنگ صلح و سازش، ارتباط مؤثر با سمن ها نهادهای ملی و بین المللی برای 
ارتقا نظام جمهوری اســلامی، راه اندازی پویش های بنام ســتاد صبر، نهادینه کردن 

عدالت ترمیمی از جمله اهداف تشکیل ستادهای صبر و هیئت های صلح است. معاون 
حل اختلاف دادگستری اســتان ایلام با بیان اینکه بیش از یک هزار صلح یار در استان 
ایلام جذب ستاد صبر استان و هیئت های صلح شــده اند، گفت: این عزیزان در سطح 
مساجد، تکایا، ادارات و نهادهای مختلف در راستای حل اختلافات بین اقشار مختلف 
مردم فعالیت می کنند و تا کنون ۲۱۵ هیئت صلح در مناطق مختلف استان سامان دهی 

شده است.
کوهی با تاکید بر اینکه امروز جوان ها هم پابه پای ریش سفیدان و معتمدان در ستادهای 
صب پای کار آمده اند، ابراز کرد: در کلانتری ها هم ستاد صبر تشکیل شده و بزرگان و 
معتمدان در کلانتری ها فعال شده اند و موضوعاتی که قابل صلح و سازش باشد تلاش می 
شود در همان کلانتری ها خاتمه یابد و از تشکیل و ارجاع پرونده قضایی به دادگستری 

جلوگیری شود
وی با اشاره به تشــکیل هیئت های صلح در بازداشتگاه ها، شهرک صنعتی و واحدهای 
صنفی از جمله پالایشگاه گاز و پتروشیمی ایلام، گفت: ستاد صبر از ابتدای تشکیل آن 
در اســتان تا الان ۳۲ پرونده  قتل منجر به صدور حکم قصاص را ب صلح و سازش بین 
طرفین پایان داده و این برگ زرینی بر افتخارات این ستاد و بزرگان عزیز طرح صلح یار 

در استان است.
معاون حل اختلاف دادگستری استان ایلام با اشــاره به اجرای طرح صلح یار در سطح 
مدارس اســتان، گفت: در حال حاضر تعداد ۱۵۰ شعبه شورای حل اختلاف در استان 

ایلام فعالیت دارند که از این تعداد ۸۴ شعبه شهری و ۶۸ شعبه هم روستایی هستند.
کوهی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه رسانه ها چشم بینای جامعه هستند 
و نقش مهمی در راســتای ارتباط بین مردم و مســئولان دارند، تصریح کرد: نظارت 
مطبوعات بر عملکرد مدیران به طور قطع موجب افزایــش کارایی و عملکرد مدیران 

خواهد شد.

 سرپرست شــرکت گاز مازندران اعلام کرد که این شــرکت برای تأمین پایدار گاز در 
زمستان امسال آمادگی کامل دارد.

 به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مازندران، هژبر جوادی در همایش آمادگی 
سوخت زمستانی ادارات گازرســانی غرب مازندران گفت: در یک برنامه ریزی منسجم 
تصمیم داریم همه روستاهایی را که به دلیل موقعیت سخت کوهستانی هنوز گازرسانی 
نشده اند از این نعمت بهره مند کنیم تا به زودی اســتان مازندران را منطقه سبز اعلام 

نمائیم.
 وی با اشاره به اینکه محدودیت هایی را در نیروگاه ها، صنایع سیمان و فولاد برقرار شد 
گفت: امیدواریم بتوانیم سوخت مورد نیاز صنایع عمده و نیروگاه ها را تامین کنیم، زیرا 
تأمین نکردن ســوخت این دو بخش، تبعات دیگری مانند آلودگی محیط زیست نیز 
خواهد داشــت، در واقع، هر قدر مصرف خانگی بهینه باشــد، به حوزه فعالیت صنایع 

کمک کرده ایم.

 جوادی با تأکید بر لزوم عزم همگانی برای فرهنگ ســازی در زمینه مصرف گاز، تاکید 
کرد: امسال نیز شرایط ما به لحاظ تولید و مصرف مطلوب نیست و برای پایداری شبکه 

مجبوریم محدودیت هایی را اعمال کنیم تا بتوانیم از فصل سرد عبور کنیم.
 وی تأمین پایدار گاز بخش خانگی حتی در دورترین نقاط استان را اولویت و خط قرمز 
شرکت گاز دانست و اظهار کرد: تلاش شبانه روزی همکارانم در شرکت گاز، سبب شده 
است تاکنون شاهد افت فشار یا قطعی گاز در این بخش نباشیم و به یاری خدا این مهم 

تا پایان سال اولویت ما خواهد بود.
 سرپرست شرکت گاز مازندران تأکید کرد: با وجود این، هم وطنان باید این نکته را مد 
نظر داشته باشند که هر چند ما دارای ذخایر عظیم گاز هستیم و مشکلی هم برای تأمین 
گاز مصرفی بخش خانگی و تجاری نداریم، اما حتماً باید از این نعمت خدادادی بهینه 
استفاده کنیم و آن را هدر ندهیم، ضمن آنکه با این کار می توانیم این نعمت خدادادی را 

برای نسل های آتی نیز حفظ کنیم.

شرکت نفت سپاهان این موفقیت را پس از سه ســال پیگیری مستمر و بهره مندی از 
مشاوران زیست محیطی مجرب، به موازات اجرا و پایش دقیق قوانین و استاندارد های 

زیست محیطی ملی و بین المللی به دست آورده است.
در جلســه ای که به صورت ویدئو کنفرانس با حضور فرهاد امین دهقان، مدیرعامل و 
معاونین و مدیران واحدهای مختلف در دفتر مرکزی و پالایشگاه اصفهان برگزار شد، 
موفقیت شرکت نفت سپاهان در اخذ مجوز زیست محیطی برای پروژه های جدید اعلام 

گردید.
امین دهقان ضمن تبریک به تیم های اجرایی و مدیریتی، بــر اهمیت اجرای دقیق و 
عملیاتی ســند جامع مدیریت زیست محیطی شــرکت تأکید کرد. وی اظهار داشت: 

“این سند به عنوان نقشــه راهی برای تضمین پایداری و کاهش اثرات زیست محیطی 
فعالیت های شرکت عمل خواهد کرد. ما متعهد به استفاده از فناوری های نوین و به روز 
برای بهبود فرآیندهای تولید و کاهش آلاینده ها هستیم. این مجوز نه تنها نشان دهنده 
تعهد ما به مسئولیت های زیست محیطی اســت، بلکه فرصتی برای ارتقاء سطح کیفی 

محصولات و خدمات ما فراهم می کند.
مدیر عامل شرکت نفت سپاهان همچنین افزود: ما به دنبال ایجاد یک فرهنگ سازمانی 
هســتیم که در آن حفاظت از محیط زیســت به عنوان یک ارزش بنیادی در تمامی 
سطوح شرکت نهادینه شود. این دستاورد نشــان دهنده تعهد شرکت نفت سپاهان به 

مسئولیت های زیست محیطی و توسعه پایدار است.

البرز - طی مراسمی که به منظور تکریم و معارفه مدیرعامل شرکت مخابرات ایران برگزار 
شد، از زحمات شبانه روزی، جهادی و خالصانه مهندس مجید سلطانی در دوره مدیریت 
عامل این شرکت، تجلیل و مهندس محمد جعفرپور به عنوان مدیرعامل جدید معرفی 
شــد. به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه البرز و به نقــل از اداره کل ارتباطات و 
امور بین الملل شرکت مخابرات ایران، پیرو این انتصاب که بر اساس مفاد قانون تجارت 
و اساسنامه شرکت مخابرات ایران انجام شد، امروز دوشــنبه ۱۴آبان ماه ۱۴۰۳ طی 

مراسمی با تجلیل از زحمات آقای مهندس مجید سلطانی طی حدود چهار سال مدیریت 
این شرکت، مهندس محمد جعفرپور، عضو هیئت مدیره مخابرات، به عنوان مدیرعامل 

جدید این شرکت منصوب شد.
 مهندس محمد جعفرپور، دارای مدرک کارشناسی ارشد شــبکه های رایانه ای است 
و بیش از ۱۵ ســال ســابقه فعالیت حرفه ای در زمینه طراحی، پیاده  سازی و مدیریت 

شبکه های ارتباطی در مقیاس ملی را دارد.

 وی تا پیش از انتصاب به عنوان مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران، عضو هیئت مدیره 
این شرکت، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت و همچنین 
قائم مقام مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت بوده و علاوه بر این، 
راهبری پروژه های اصلی توسعه ای شرکت زیرساخت مانند پروژه ارتقاء ظرفیت شبکه با 
استفاده از تجهیزات بومی و پروژه اصلاح مهندسی ترافیک با هدف بهبود کیفیت شبکه 

را بر عهده داشته است.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

۲۱۵ هیئت صلح با بیش از یک هزار صلح یار در ایلام فعالیت دارند

سرپرست شرکت گاز مازندران اعلام کرد؛ شرکت گاز مازندران برای تأمین پایدار گاز خانگی در زمستان آماده است

شرکت نفت سپاهان مجوز زیست محیطی برای پروژه های جدید در شرکت نفت سپاهان را اخذ کرد

مهندس جعفرپور مدیرعامل شرکت مخابرات ایران شد

خبر

استان ها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

حفاظت از جيب
هر چقدر هم كه به دنبال اين مساله باشيد 
كه وسايل دارای برچسب انرژی خريداری 
كنيد يا اينكه لامپ اضافه را خاموش كنيد 
و شــعله بخاری را پايين بكشيد، باز هم 
هزاران كار ريز و درشــت وجود دارد كه 
بايد رعايت كنيد تا مجبور نباشيد پشت 
باجه های واريز قبض های آب و برق و گاز 

بانک ها ناراحتی اعصاب بگيريد.
 فصل سرما است و هوا هر روز ســردتر از ديروز می شود. يكی از مهم ترين 
كارهايی كه برای جلوگيــری از مصرف بيش از اندازه انــرژی می توانيد 
بكنيد، اتخاذ تدابيری است كه مجبور نباشيد بخاری های خانه را به صورت 
شبانه روزی روشن نگه داريد. پوشيدن لباس گرم، راهكار مناسبی است؛ 
زيرا شما را به مقدار زيادی گرم نگه می دارد و از روشن كردن بخاری بی نياز 

می كند.
 همچنين بسته نگه داشتن پنجره ها و پوشاندن درزهايی كه می تواند هوای 
سرد را به خانه شما راه دهد، راهكار مناسبی برای جلوگيری ازاتلاف گرمای 
فضای خانه است. اين كار نور خورشيد را نيز به خانه شما مهمان مي كند و 
گرمايي طبيعي خانه را گرم مي كند. از طرفی لازم نيست در طول روز، همه 

بخاری های خانه را در فضاهای مجزا، روشن كنيد. 
بلكه برای كم كردن هزينه هايی كه بابت گاز می پردازيد، بهتر اســت كه 
در طول روز، همــه اعضای خانواده از گرمای ســالن خانه و از يک بخاری 
اســتفاده كنند. در حقيقت اتخاذ همين راهكار كوچک، سهم بزرگی در 
كاهش هزينه های شــما دارد كه رعايت آنها جيب شما را از خطر مرگبار 

تهی شدن می رهاند.

خود را براي مصاحبه شغلی آماده كنيم 
 بعضي از نكاتــي كه درمــورد مصاحبه 

استخدام بايد رعايت كنيد:
اول از همه در مورد مســائل کلي 

تحقيق کنيد. 
به كتابخانه برويد و اطلاعات شركت 

را استخراج كنيد.
از مراكز، فروشگاه ها يا كارخانه هاي 

شركت بازديد كنيد تا نوع كار و سازمان را در عمل ببينيد.
از اينترنت براي يافتن اطلاعات روزآمد استفاده كنيد.

با افرادي كه اطلاعاتي در خصوص شــركت دارنــد صحبت كنيد و 
نظرشان را درباره شركت جويا شويد.

 دوم، براي آمادگي پرســش هاي زير را از خود پرسيده و به آنها 
پاسخ دهيد:

 آنچه را از مسئوليت هاي شغل مورد نظر درك كرده ايد توصيف كنيد. 
چه مهارت ها و توانايي هايي داريد كه مي توانيد از عهده مسئوليت هاي 

اين شغل برآييد، آيا فرصتي براي پيشرفت وجود دارد؟  
 از حركات خود آگاه باشيد. خيلي شل و ول و همچنين خيلي خشک 

ننشينيد.
 چه روشــي را براي ارزيابي و پياده سازي ايده ها و تصميم هاي كاري 

اتخاذ مي كنيد؟ 
 خودتان باشيد و آرامش داشته باشيد و به خودتان فشار نياوريد.
 فكر مي كنيد اصلي ترين فشار كاري در چنين شغلي چه باشد؟

 چه روش يا استراتژي براي برخورد با فشارهاي كاري و زندگي اتخاذ 
مي كنيد؟ 

 چگونه با ديگر افراد حرفه اي در يک سازمان، تيم تشكيل مي دهيد؟

   مديريت راهبری
آقاي    اكبــری   به    تازگــي مديرعامل يک 

شركت    بزرگ    شده    بود.
    مديرعامل    قبلي   جلسه ای    خصوصي    با    او 
   گذاشت    و    در    آن    جلسه،    ســه    پاكت    نامه 
   دربسته    كه    شماره هاي     A   و    B    وC    روي    آنها 
   نوشته    شده    بود،    به    او    داد    و    گفت: »هر   وقت 
   با    مشكلي    مواجه    شدي    كه    نتوانستي    آن    را    

حل    كني،    يكي    از    اين    پاكت ها    را    باز    كن.« 
چند    ماه    اول    همه    چيز خوب    پيش    مي رفت    تا    اينكه    ميزان    فروش    شركت 
   كاهش    يافت    و    آقاي    اكبری    بد   جور    به    دردسر    افتاده    بود.    در    نااميدي    كامل،    
به    ياد    پاكت   نامه ها    افتاد.    سراغ    گاوصندوق    رفت    و    نامه    A    را    باز    كرد.    كاغذي 
   در    پاكت    بود    كه    روي    آن    نوشته    شــده    بود:    »همه    تقصير    را    به    گردن    مدير 

عامل    قبلي    بينداز!«
آقاي    اكبری    نشســتی خبري    با    حضور    ســهام داران    برگــزار    كرد    و    همه 
   مشكلات    فعلي    شركت    را    ناشي    از    سوء    مديريت    مدير عامل    قبلي    اعلام    كرد.    
اين    نشست    در    رسانه ها    بازتاب    مثبتي    داشت    و    باعث    شد    كه    ميزان    فروش 

   افزايش    يابد    و    اين    مشكل    پشت    سر    گذاشته    شد.
يک    سال    بعد،    شركت    دوباره    با    مشكلات    توليد    توأم    با    كاهش    فروش    مواجه 
   شد.    آقای    اكبری    با    تجربه    خوشايندي    كه    از    پاكت    اول    داشت،    بي   درنگ    سراغ    

پاكت    دوم    رفت.    پيغام    اين    بود: »تغيير    ساختار    بده!«
آقاي    اكبری    به   سرعت    طرحي    براي    تغيير    ساختار    اجرا   كرد    و    باعث    شد    كه 
   مشكلات    فروكش    كند.    بعد    از    چند    ماه    شركت    دوباره    با    مشكلات    روبه رو    شد.    

آقاي    اكبری    به    دفتر    خود    رفت    و    پاكت    سوم    را    باز    كرد.   
پيغام    اين    بود:    »سه   پاكت   نامه   آماده   كن   و   به   مدير   بعدی   بده!«

قلك خانواده

فنون مصاحبه

داستانک

برای به واقعيت در آوردن ايده هايتان 
هزاران راه وجود دارد اما لازمه تک 
تک اين راه ها خلاقيت و ابتکار است. 
تجاری سازی ايده ها از دير باز دغدغه 
کارآفرينان و صاحبــان ايده بوده 
است. استارت آپ ويکند راهی است 
برای زمينی کردن ايده هايی که در 

آسمان سير می  کنند.

شيرينی برای همه
اســتارت آپ ويکند بــرای همه 
شيرين اســت. شــايد برای تيم 
برنده شيرين تر باشــد، اما فرصت 
تجربه کردن و راه اندازی يک کسب و 
کار در محيطی آموزشی،  برای تمامی 
شرکت کنندگان شيرين است. در 
استارت آپ ويکند مهم نيست که 
شما برنده باشيد. چون يک مسابقه 
نيست. در استارت آپ ويکند مهم 
است که شــما بتوانيد توانايی های 
تجاری خود را بالا برده و در محيطی 
کاملا امن،  بدون ريسک،  ايده خود 

را به واقعيت تبديل کنيد.

ســرمايه گذاران آينده در کنار 
شما

دومين رويداد استارت آپ ويکند 
هم با توجه به حضور شــرکت های 
سرمايه گذاری و ســرمايه گذاران 

شخصی که از ايران و خارج از ايران 
برای اين مراسم به تهران آمده بودند،  
نشــان از توجه و اهميت اين حوزه 

برای سرمايه گذاران دارد. 

آينده کسب و کارهای اينترنتی
بسياری تصور می کنند که استارت 
آپ ويکند آخر راه است! اما اينگونه 
نيست. استارت آپ ويکند را می توان 

اولين پله راه اندازی کسب 
و کار اينترنتــی ناميد. 
شــرکت کنندگان بــا 
انبوهی از دانش فنی و 
تجاری به اســتارت آپ 
ويکند وارد می شوند، 
تجربه کسب می کنند 

ارتباط هــای  و 
ارزشــمندی پيدا 

می کنند.
 شــرکت کنندگان 
آپ  اســتارت  در 

وليه  ا ويکند اصول 
تبديل ايــده به 

کسب و کار را 
ند  ز مو می آ

امــا آيا 
قعا  ا و

با 

۵۴ ســاعت می توان يک شرکت 
بزرگ در حوزه فناوری اطلاعات و 
اينترنت راه اندازی کرد؟ پاسخ به اين 

سوال قطعا منفی است.
اما اســتارت آپ ويکند شروع 
راهی است که برای رسيدن 
بــه ايده هــا و آرزوهای 
کارآفرينان جوان می تواند 
مســير را به درســتی 
برايشان روشن کند. به 
تجربيات آنهــا اضافه 
کرده و ايــن افراد را 
وارد دنيــای جدی 
کسب و کار می کند. 
همان طــور که در 
بالا اشاره کرديم، 
خروجی تيم ها در 
استارت  پايان 
آپ ويکنــد 
به شــدت 
ه  شکنند

است. 

شرکت های سرمايه گذاری معمولا 
روی تيم هــا در اين بــازه زمانی 
ســرمايه گذاری نمی کننــد. اما 
فراموش نکنيد که در روز اختتاميه 
کســی که در کنار شــما نشسته 
احتمال دارد يکی از سرمايه گذاران 
فنــاوری حــوزه  در   بــزرگ 

 اطلاعات باشد. 

بعد از استارت آپ ويکند
به جرات می توان گفــت که بعد از 
استارت آپ ويکند همه چيز در دست 
شماست. شما می توانيد ۵۴ساعت 
را به خوبی سپری کنيد و با خوشی 
و شادی و نشاط اين ۵۴ ساعت را تا 

سال ها فراموش نکنيد. 
همچنين می توانيد بــا کلی تجربه 
و با ايده ای جديد در اســتارت آپ 
ويکند بعدی شرکت کنيد. از طرفی 
می توانيد پس از استارت آپ ويکند 
با سرعت و جديت بيشتری روی ايده 
خود کار کنيد و سعی کنيد تيمی که 
از استارت آپ ويکند بيرون آمده را 
حفظ کنيد و بر روی طرح خود کار 
کنيد تا آن را به محصول واقعی تبديل 
کرده و وارد بازار کنيد و در آينده نه 
چندان دور در انتظار سرمايه گذارانی 
باشــيد که در روز ارائــه تيم ها در 
استارت آپ ويکند، شاهد ارايه شما 
بودند و از طرح و ايده شما خوششان 
آمده بود و منتظر روزی بودند که تيم 
شما شرايط لازم برای جذب سرمايه 

را پذيرا باشد. 

استارت آپ ويكند از ايده تا كسب و كار

براي به واقعيت درآوردن ايده ها گاهی به آينده نگاه کن

كار از راه دور چيست؟

صادركنندگان متعدد چك 
افراد متعددي ممكن است يک برگ چک را  امضا  
كنند. صادركننده چک، امكان دارد يک نفر باشد 
يا چند نفر، كه يک چک را مشــتركا صادر كنند. 
ظهرنويس چک يا دارنده قبلی، چک را با امضا  در 
ظهر آن به فرد ديگري منتقل مي كند. همچنين 
ممكن اســت فردي به عنوان ضامن صادركننده 
يا هريک از ظهرنويسان)منتقل كنندگان( چک، 
پرداخت چک را تضمين و بــه اين عنوان چک را 
امضا كند. به طور معمــول، دارنده چک مي تواند 
براي دريافت مبلغ چک به هريک از صادركنندگان 
يا  ظهرنويسان چک براي كليه مبلغ چک مراجعه 
كند و مي تواند همه آنها را طرف دعوي قرار دهد 
البته مسئوليت ضامن، به ميزان مسئوليت فردي 
كه از وي ضمانت صورت گرفته است، مي باشد و 
به بيان ديگر مسئوليت ضامن، مسئوليتي تبعي 
است. حدود مسئوليت صادركننده چک طبيعتا 
از ساير افراد مسئول در پرداخت چک بيشتر است 
و ســاير افراد در نهايت مي توانند به صادركننده 
مراجعه كنند. نكته قابل توجه در مورد مسئوليت 
صادركنندگان چک است. هنگامي كه يک حساب 
توسط دو نفر يا بيشتر افتتاح مي شود، اعتبار چک 
صادر شده منوط به امضاي همه دارندگان حساب 
ذيل چک است. در اين حالت برخلاف حالت هاي 
قبل مسئوليت صادركنندگان تضامني نيست، 
يعني دارنده چک بــراي مطالبه تمام طلب خود 
بايد به همه صادركنندگان مراجعه كند و با فرض 
وجود دو صادركننده، دارنده چک نيمي از طلب 
خود را از يكي از صادركنندگان و نيم ديگر آن را 
از صادركننده ديگر مي تواند مطالبه كند. به همين 
دليل به دريافت كنندگان چنين چک هايي توصيه 
مي شود كه در چنين حالتي، امضاي حداقل يكي از 
صادركنندگان را كه از لحاظ مالي توانمندتر است به 
عنوان ضامن پشت چک دريافت كنند، تا در صورتي 
كه يكي از صادركنندگان داراي توانايي مالي نباشد، 
دارنده بتواند طلب خود را از صادركننده ديگر كه 
ضامن صادركننده معسر است، دريافت كند. البته 
اين توضيح لازم اســت كه در برخي از حساب ها، 
صدور چک با وجود اينكه چند صاحب حســاب 
وجود دارد، با يک امضا  كفايت مي كند و در واقع 
فردي كه صلاحيت يک امضا  را دارد به نمايندگي از 

صاحب حساب ديگر امضا  مي كند.

حقوق کسب و کار راهکار

در مسائل كاری ، تاثير گذاری در اولـيـــن قـــرار 
مـلاقـات بـرای همكاری سودمند و بادوام ضروری 
است. جذابيت و خوشــايند بودن در اولين برخورد، 

چند قانون اصولی دارد كه آنها را مرور خواهيم كرد. 

 1-  خوش پوش باشيد: برای تاثير گذاری، بايد 
بر لباس پوشيدن تان دقت ويژه داشته باشيد. هر روز 
لباس ها را با تناسب محلی كه مي رويد و افرادی كه با 
آنها ملاقات داريد انتخاب كنيد. حفظ تميزی و مرتب 

بودن لباس، كليدی محسوب مي شود. 

2-  واضح صحبت کنيد:تا جای ممكن كامل 
و مشــخص حــرف بزنيد. ملاقــات با فــردی كه 
حرف هايش را نفهميد، برای شما هم غيرقابل تحمل 

خواهد بود! آهنگ صدايتان ملايم ولی قابل فهم باشد. 
از صحبت كردن به زبان عاميانه پرهيز كنيد. كلمات را 

درست تلفظ كنيد.

3-  مکررا اسم طرف مقابل را به کار ببريد:  
اگر دقت كرده باشــيد، اگر در مكالمات مكررا اسم 
خودتان را از دهان ديگری بشنويد، احساس صميميت 
بيشتری مي كنيد. اين حركت نشان مي دهد كه شما 
از اولين برخــورد نيز چنان به طــرف مقابل توجه 

داشته ايد، كه اسمش را به خاطر سپرده ايد.

۴-  کمي  شوخی بد نيست:  يک شوخ طبعی 
مناسب، در صورتی كه واضح باشد، از سنگينی فضا 

كاسته و از شما شخصيت جذاب تری ارائه مي دهد.

 ۵-  شنونده خوبی باشيد: در هنگام گفت وگو 
با كسی، گاها سرتان را به علامت تاييد تكان داده يا از 
جمله »مي فهمم، درست است يا...« استفاده كنيد. هم 
چنين مي توانيد از محتوای حرف های طرف مقابل، 
سوالی طرح كرده و بپرسيد تا مطمئن شود شما خوب 

گوش مي دهيد.   

6-     بگذاريد طــرف مقابل تان مرکز 
توجه باشد : تنها در مورد خودتان صحبت نكنيد، 
از طرف تــان بخواهيد كه در مورد خود بيشــتر 
صحبت كند. به اين ترتيب او متوجه خواهد شد  
كه هم به او توجه داريد و هم مطالب بيشتری در 
مورد او خواهيــد فهميد كه شــايد در آينده به 

دردتان بخورد. 

در اولین برخورد کاری موثر ظاهر شوید

كار از راه دور هنگامــي بــه وقــوع مي پيوندد كه 
تكنولوژي و اصول اطلاعــات و ارتباطات، زمينه و 
فضايي را فراهم آورند كه كار يا فعاليت از فاصله دور 
و مكاني به غير از مكان اصلی مورد نظر كه به صورت 
معمول كار در آنجا صورت مي گيرد، انجام بگيرد.  

كار از راه دور شامل موارد زير مي  شود: 
•        كار از خانه؛ هنگامي كه كارمند يا پيمانكار در عوض 
رفت و آمد به محل مورد نظر كارفرما يا مشتري در خانه 

كار و وظيفه مورد نظر خود را انجام مي دهد. 
•        كار از راه دور به واســطه تلفن همراه؛ هنگامي كه 

نيروهاي اجرايي ، خدمات و كارشناسان با استفاده از اصول 
اطلاعات و ارتباطات قادر خواهند بود وقت بيشتري براي 
مشتريان صرف كرده و يک سري از خدمات و قابليت ها را 
كه سابقا نياز به محل ثابت و مراجعه به شركت يا سازمان 

داشته اند را »در مسير« به مشتريان ارايه كنند. 

•        مراكز محلي تسهيلات خاص و ويژه اي به افرادي 
ارايه مي دهند معمولا تمايلي به كار از راه دور  )مثلا از 
خانه( ندارند، اما از طــرف ديگر خواهان صرفه جويي 
در هزينه و وقت و اجتنــاب از زحمت ارتباط و رفت و 

آمد هستند.


